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Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie po-
wstała z przekształcenia Izby Gospodarczej 
„Energetyka Cieplna” powołanej w 1994 r., 
ma osobowość prawną oraz umocowanie usta-
wowe - jest jedyną organizacją samorządu 
gospodarczego reprezentującą interesy go-
spodarcze zrzeszonych w niej podmiotów do-
starczających ciepło na potrzeby komunalno-
-bytowe. Zrzesza ponad 280 przedsiębiorstw 
funkcjonujących w różnych formach organi-
zacyjno-prawnych prowadzących działalność 
z zakresu wytwarzania, przesyłania, dystrybucji 
i obrotu ciepłem.

Podstawowe cele Izby to m.in.:
 integrowanie środowiska osób fizycznych 

i prawnych związanych z ciepłownictwem;
 reprezentowanie interesów gospodarczych 

zrzeszonych w niej podmiotów wobec organów 
państwowych, samorządowych, społecznych, 
itp.;
 propagowanie nowoczesnej wiedzy technicz-

no-ekonomicznej;
 inicjowanie i współdziałanie w ustalaniu pro-

gramów rozwoju ciepłownictwa;
 kształtowanie warunków rozwoju branży, in-

spirowanie, opracowywanie, dokonywanie ocen 
merytorycznych projektów i nowelizacji obowią-
zujących przepisów prawnych w tym zakresie.

Zgodnie z przyjętą misją „Służymy rozwojowi 
ciepłownictwa w Polsce” Izba realizuje prace 
w zakresie:
 budowania standardów ciepłownictwa;
 reprezentowania członków Izby;
 organizacji systemu informacyjnego;
 prowadzenia działalności edukacyjnej;
 integrowania środowiska;
 udzielania pomocy w rozwiązywaniu proble-

mów przedsiębiorstw.

Praca organiczna IGCP prowadzona jest przez 
4 Regionalne Oddziały, podlegające Zarządo-
wi Izby, Południowo-Wschodni, Południowo-
-Zachodni, Północno-Wschodni, Północno-
-Zachodni. Działalność RO jest prowadzona 
względnie autonomicznie na bazie aktywności 
członków. Regionalne Oddziały organizują 
sympozja, seminaria i spotkania robocze, na 
których omawiane są problemy występujące 
w przedsiębiorstwach. Do udziału w tych spot-
kaniach zapraszani są przedstawiciele parla-
mentu, administracji rządowej i samorządowej, 
przedstawiciele producentów. 
Najwyższą władzą Izby rozstrzygającą o wszyst-
kich sprawach należących do zakresu jej dzia-
łania jest Walne Zgromadzenie pełnomocnych 
przedstawicieli członków. 
Rada Izby jest jej najwyższym organem w okre-
sie miedzy Walnymi Zgromadzeniami wykonują-
cą stały nadzór i kontrolę nad działalnością Izby.
Organem wykonawczym jest Zarząd Izby repre-
zentujący Izbę na zewnątrz.
Zapraszamy na naszą stronę:
www.igcp.org.pl

Szanowni Państwo,

Przedstawiamy naszą ofertę dotyczącą moż-
liwości zamieszczenia przez Państwa Firmę 
ogłoszeń reklamowych oraz artykułów spon-
sorowanych w miesięczniku „Nowoczesne 
Ciepłownictwo” wydawanym przez Izbę Gospo-
darczą Ciepłownictwo Polskie.

CENY REKLAM/OGŁOSZEŃ

cała strona w środku NC: 1400 zł
1/2 strony w środku NC: 1000 zł
1/4 strony w środku NC: 700 zł

W przypadku zamówienia większej ilości 
reklam udzielamy rabatów w wysokości:

od 3 do 5 ogłoszeń – 10%
od 6 do 8 ogłoszeń – 35%
8 i więcej ogłoszeń – 50%

Zachęcamy również do zamieszczania artyku-
łów sponsorowanych, prezentujących osiągnię-
cia Państwa Firmy lub jej produkty. Cena pod-
stawowa artykułu o objętości jednej kolumny 
(strona w formacie A4) wynosi 1000 zł.

Ceny artykułów o większej objętości są do ne-
gocjacji. W przypadku zamówienia cyklu ogło-
szeń istnieje możliwość uzyskania korzystnych 
rabatów.

Do cen doliczany jest podatek VAT w wysokości 
23%.

Partnerom IGCP udzielamy dodatkowych upu-
stów zgodnie z zawartą umową.

Zainteresowanych prosimy o kontakt z redakcją 
„Nowoczesnego Ciepłownictwa”.

Nasz adres:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
02-796 Warszawa, ul. Migdałowa 4 lok. 22
tel.: (22) 644 70 19
fax: (22) 644 70 99
e-mail: nc@igcp.org.pl
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ZPU Kazimierz Jońca
66-300 Międzyrzecz

ul. Przemysłowa 2 

CEGA Sp. z o.o. 
20-325 Lublin

ul. Droga Męczenników Majdanka 90

ISOPLUS Polska Sp. z o.o.
40-599 Katowice

ul. Żeliwna 43

UNISOFT Sp. z o.o.
81-368 Gdynia

ul. Pułaskiego 8

Danfoss Poland Sp. z o.o.
05-825 Grodzisk Mazowiecki 

ul. Chrzanowska 5

Przedsiębiorstwo Specjalistyczne
ENERGOTERM Sp. z o.o.

87-100 Toruń
ul Płaska 4-10

BROEN S.A.
58-200 Dzierżoniów

ul. Pieszycka 10

INSTAL-FILTER
Przemysłowe Systemy Ochrony 

Powietrza SA
64-000 Kościan
ul. Północna 1A

Biuro Studiów,
Projektów i Realizacji

ENERGOPROJEKT-KATOWICE SA
40-159 Katowice
ul. Jesionowa 15

SABUR Sp. z o.o.
02-785 Warszawa
ul. Puławska 303

SBB ENERGY S.A.
45-324 Opole
ul. Łowicka 1

ENERGOPROJEKT – WARSZAWA SA
00-950 Warszawa

ul. Krucza 6/14

Termall Sp. z o.o. Rozruch Moc Ekologia
97-400 Bełchatów

ul. Czyżewskiego 50

Project Energy Sp. z o.o.
90-473 Łódź

ul. Kościuszki 80/82

Lausitz Energie Bergbau AG Vertrieb 
Veredelung Z-MGF-V

Schwarze Pumpe – An der Heide
03130 Spremberg Niemcy/Germany

ICS Industrial Combustion Systems Sp. z o.o.
60-349 Poznań

ul. Ostroroga 17/1

BRUGG Systemy Rurowe Sp. z o.o.
05-860 Płochocin 

ul. Lipowa 5

Diehl Metering Sp. z o.o.  
43-440 Bażanowice

ul. Cieszyńska 1A

CONTROL TEST Sp. z o.o.  
01-224 Warszawa

ul. Kasprzaka 25

Ferox Energy Systems Sp. z o.o.
40-599 Katowice

ul. Żeliwna 38 

TRACTEBEL ENGINEERING S.A. 
40-833 Katowice

ul. Dulęby 5 
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Logstor Polska Sp. z o.o.
41-807 Zabrze
ul. Handlowa 1

UAB Axis Technologies
Kowno/Litwa

ul. Kulautuvos 45 A
www.axistechnologies.eu

LAMIX Michał Lach
15-054 Białystok

ul. Mieszka I 8C
www.biral.pl
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ELEKTROTERMEX Sp. z o.o.
07-410 Ostrołęka

ul. Bohaterów Westerplatte 5

GPEC Serwis Sp. z o.o.
80-720 Gdańsk

ul. Połęże/Miałki Szlak 44

Alfa Laval Polska Sp. z o.o.
02-674 Warszawa
ul. Marynarska 15

ECO Logistyka Sp. z o.o.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

Veolia term SA
02-566 Warszawa

ul. Puławska 2

SWL Polska Sp. z o.o
80-244 Gdańsk

ul. Grunwaldzka 82/4/6 

Przedsiębiorstwo 
Innowacyjno-Wdrożeniowe 

MERITUM
87-100 Toruń

ul. Mohna 59/61

ENVIROTECH Sp. z o.o.
60-845 Poznań

ul. Kochanowskiego 7

INFRACORR Sp. z o.o.
80-423 Gdańsk
ul. Chrobrego 8

Metrolog Sp. z o.o.
64-700 Czarnków
ul. Kościuszki 97

PROMAR Sp. z o.o.
85-097 Bydgoszcz

ul. Kościuszki 27

E.ON edis energia Sp. z o.o.
02-954 Warszawa

ul. Królowej Marysieńki 10

HYDROTON Sp. z o.o.
82-300 Elbląg

ul. Grunwaldzka 2

Węglokoks Energia Sp. z o.o.
40-085 Katowice

ul. Mickiewicza 29

ECO Serwis S.A.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

INTECH Sp. z o.o.
61-693 Poznań

ul. Piątkowska 201 A
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Szanowni Państwo,

W ostatnim numerze naszego miesięcznika w roku 2018 chcielibyśmy 
zwrócić Państwa uwagę na ważne dla naszego środowiska sprawy. 

W  grudniu odbyło się ogólnoświatowe wydarzenie jakim jest 
Konferencja Narodów Zjednoczonych w  sprawie zmian klimatu – 
COP24 w Katowicach. 

Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie była jednym z  oficjalnych 
Partnerów Szczytu, a także organizatorem i gospodarzem Seminarium 
na temat wkładu ciepłownictwa systemowego w  ochronę klimatu, 
które odbyło się w trakcie trwania konferencji się w Pawilonie Polskim, 
w dniu 13 grudnia 2018 r.

Tradycyjnie w  grudniu Izba, we współpracy z  przedsiębiorstwami 
– członkami Izby, zorganizowała dla swoich członków cztery 
konferencje regionalne pod wspólnym hasłem „Aktualne problemy 
funkcjonowania ciepłownictwa”, w trakcie których m.in. Zarząd Izby 
przedstawił wstępne podsumowanie działalności w  roku 2018 oraz 
założenia do planu działalności na rok 2019.

Zapraszamy do lektury
Zarząd IGCP

6
8

19
19
20
28
28

Kalendarium IGCP
Prawo w energetyce
Korespondencja

 • Podziękowanie COP.
Aktualności
Szkolenia/Konferencje/Wydarzenia

 • Konferencje Regionalne „Aktualne problemy 
funkcjonowania ciepłownictwa”.
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Informacje
Zarządu

Ciepłownictwo na konferencji
„Wsparcie efektywności energetycznej
na poziomie lokalnym”

 Krajowa Agencja Poszanowania Energii S.A. 
(KAPE S.A.) zorganizowała w dniu 5 grudnia 
br. konferencję „Wsparcie efektywności ener-
getycznej na poziomie lokalnym”. Wydarzenie 
to zorganizowane zostało w ramach europej-
skiego projektu Publenef, którego celem jest 
wsparcie krajów członkowskich w skutecz-
nym wdrażaniu zrównoważonej polityki ener-
getycznej. Pierwsza część spotkania poświę-
cona była najważniejszym wyzwaniom, jakie 
stoją przed władzami lokalnymi w dziedzinie 
energetyki i problemów klimatyczno – energe-
tycznych. Dyskusje panelowe w drugiej części 
spotkania dotyczyły efektywności energetycz-
nej na poziomie lokalnym w świetle nowych re-
gulacji, zarówno krajowych jak i europejskich. 
W ramach tych dyskusji zaproszeni eksperci 
poruszyli najważniejsze dla programu konfe-
rencji tematy. W konferencji wziął udział wice-
prezes Bogusław Regulski.

Spotkania opłatkowe

 W dniach 6-7 grudnia br. w Sopocie odbyło 
się pierwsze spotkanie opłatkowe członków 
IGCP, które obejmowało członków Regional-
nego Oddziału Północno-Zachodniego IGCP. 
Gospodarzem seminarium była firma Infracorr 

– wieloletni partner i biznesowy i techniczny 
wielu podmiotów ciepłowniczych w Polsce 

– dostawca zarówno wysokiej jakości techno-
logii jak też myśli ciepłowniczej. To tradycyjne 
wydarzenie obejmowało część merytoryczną, 
w trakcie której przedstawione zostały najważ-
niejsze problemy obecnie nurtujące przed-
siębiorstwa ciepłownicze. Obradami kierował 
pan Zbigniew Borkowski – szef Infracorr-u. 
W spotkaniu uczestniczył Zarząd Izby.

 W dniach 10-11 grudnia br. w Starych 
Sadach k. Mikołajek odbyło się spotkanie 
opłatkowe członków IGCP z Regionalne-
go Oddziału Północno-Wschodniego IGCP. 
Współgospodarzem Konferencji Regionalnej 
była Miejska Energetyka Cieplna w Mrągowie. 
To tradycyjne wydarzenie obejmowało część 
merytoryczną, w trakcie której przedstawione 
zostały najważniejsze problemy obecnie nur-
tujące przedsiębiorstwa ciepłownicze. W spot-
kaniu uczestniczył Zarząd Izby. W drugim dniu 
Konferencji odbyło się posiedzenie Rady Od-

COP24

 3 grudnia 2018 r., rozpoczęło się ogólno-
światowe wydarzenie jakim jest Konferencja 
Narodów Zjednoczonych w sprawie zmian 
klimatu – COP24 w Katowicach. Obrady kon-
ferencji odbywały się w dniach 3-14 grudnia.
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie jest 
jednym z oficjalnych Partnerów Szczytu a tak-
że organizatorem i gospodarzem Seminarium 
na temat wkładu ciepłownictwa systemowego 
w ochronę klimatu, które odbędzie się w trak-
cie trwania konferencji. 

O ciepłownictwie na COP24

 W ramach wielu aktywności, realizowanych 
w ramach COP24 w Katowicach, odbyło się 
seminarium na temat ciepłownictwa systemo-
wego, którego organizatorem i gospodarzem 
była Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Pol-
skie. IGCP reprezentowana była przez Zarząd 
Izby. Seminarium odbyło się w dniu 13 grudnia 
br. w sali konferencyjnej Pawilonu Polskiego 
w ramach Dnia Ciepłownictwa.
Tematem przewodnim seminarium był wkład 
ciepłownictwa systemowego w walkę o czy-
ste powietrze w Polsce. W pierwszej części 
zaprezentowane zostały prezentacje meryto-
ryczne dotyczące bieżących i przyszłych roz-
wiązań technologicznych lub organizacyjnych 
w sektorze ciepłowniczym, które wpływają 
i wpływać będą na ochronę środowiska, efek-
tywność energetyczną i kondycję biznesową 
podmiotów. W drugiej części odbył się panel 
dyskusyjny, w którym udział wzięli: Waldemar 
Łagoda – przedstawiciel ME, Mariusz Maj-
kut SEC Szczecin, Małgorzata Mika-Bryska 

– Veolia Energia Polska, Jacek Boroń – We-
glokoks oraz Bogusław Regulski – wicepre-
zes Zarządu IGCP. Panel poprowadził Jacek 
Szymczak – prezes Zarządu IGCP. Dyskusja 
panelowa dotyczyła w zasadniczej części 
oceny projektu Polityki Energetycznej Polski 
do roku 2040 pod kątem roli ciepłownictwa 
systemowego w realizacji założeń zawartych 
w tym dokumencie. Kolejnym ważnym tema-
tem dyskusji była kwestia udziału ciepłowni-
ctwa systemowego w walce ze smogiem. 

KALENDARIUM
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KALENDARIUM

działu, które omówiło działalność Izby w regio-
nie w 2018 r. Dyskutowano też nad propozy-
cjami działań w 2019 r.

 W dniach 13-14 grudnia 2018 r. w Często-
chowie odbyła się Konferencja regionalna 
nt. „Aktualne problemy funkcjonowania cie-
płownictwa”. Współorganizatorem spotkania 
była firma Fortum Power&Heat Polska, któ-
ra zaprezentowała swoją Elektrociepłownię 
w Częstochowie. Ponadto podczas spotkania 
Zarząd IGCP przedstawił działania IGCP na 
rzecz sektora ciepłowniczego oraz otoczenie 
prawne ciepłownictwa systemowego na prze-
łomie 2018 i 2019 roku. Swoją ofertę zaprezen-
towały również firmy PGE Energia Ciepła S.A., 
INSTAL-FILTER SA, Metrolog Sp. z o.o., UNI-
SOFT oraz KAPE SA. Konferencja zakończyła 
się tradycyjnie kolacją opłatkową. W konferen-
cji uczestniczyło ok. 40 przedstawicieli człon-
ków IGCP z Regionalnego Oddziału Południo-
wo-Zachodniego IGCP.

 W dniach 17-18 grudnia 20189 r. odbyło się 
– ostatnie z cyklu – spotkanie opłatkowe, które 
obejmowało członków Regionalnego Oddzia-
łu Południowo-Wschodniego IGCP. Konferen-
cja zorganizowana przy współudziale Komu-
nalnego Związku Ciepłownictwa „Ponidzie” 
w Busku Zdroju odbyła się w Hotelu Słonecz-
ny Zdrój w Busku Zdroju. 
Prezentacje z tych konferencji zamieściliśmy 
na stronie www.igcp.pl w Dziale BIBLIOTEKA 
w zakładce Prezentacje konferencyjne – do-
stępnej po zalogowaniu.

Ustawa o krajowym systemie 
cyberbezpieczeństwa

 W związku z wejściem w życie ustawy z dnia 
5 lipca 2018r. o krajowym systemie cyberbez-
pieczeństwa informujemy, że na naszej stronie 
internetowej w Dziale BIBLIOTEKA w zakładce 
Informacje i opinie prawne – dostępnej po za-
logowaniu - zamieścicliśmy informację doty-
czącą zakresu stosowania ustawy. Obowiązki 
wynikające z ustawy mogą dotyczyć podmio-
tów z sektora energetycznego w związku 
z tym uznaliśmy za celowe zasygnalizowanie 
problemu i, w razie potrzeby, pomoc w usta-
leniu obowiązku i zakresu stosowania ustawy. 

Pracownicze Plany Kapitałowe.
Poradnik dla Pracodawcy

 Nowy Rok przyniesie wiele zmian w prawie 
pracy. Bardzo istotna zmiana dotyczy syste-
mu oszczędzania na emeryturę, czyli utwo-
rzenia Pracowniczych Planów Kapitałowych. 
Ustawa dotycząca PPK wchodzi w życie 1 
stycznia 2019 r. i docelowo obejmie wszystkie 
podmioty zatrudniające, niezależnie od ilości 
pracowników.
Z uwagi na to, że główny ciężar finansowy oraz 
organizacyjny związany z prowadzeniem oraz 
wdrożeniem PPK spoczywać będzie na Pań-
stwu – jako na podmiocie zatrudniającym – na 
naszej stronie internetowej w Dziale BIBLIO-
TEKA w Zakładce Informacje i opinie prawne 
– dostępnej po zalogowaniu – zamieściliśmy 
Poradnik PPK. Poradnik ten utworzony został 
przez Kancelarię Radców Prawnych Sienkie-
wicz i Zamroch we współpracy z MENTOR 
S.A., jedną z największych polskich spółek 
brokerskich. 
Poradnik obejmuje podstawowe zagadnienia 
związane z wprowadzeniem PPK z punktu wi-
dzenia pracodawcy.
Mamy nadzieję, że poradnik okaże się dla Pań-
stwa cennym źródłem informacji – zarówno na 
etapie oceny konieczności założenia PPK, jak 
i na etapie jego prowadzenia. 
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Dziennik Ustaw z dnia 3 grudnia 2018 r.:

 poz. 2255 – Rozporządzenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 13 listopada 2018 r. zmieniają-
ce rozporządzenie w sprawie nadania statutu 
Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska 
w Warszawie; 

Dziennik Ustaw z dnia 4 grudnia 2018 r.:

 poz. 2262 – Obwieszczenie Ministra Fi-
nansów z dnia 9 listopada 2018 r. w sprawie 
ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
Ministra Finansów w sprawie zgłoszeń cel-
nych; 

Dziennik Ustaw z dnia 4 grudnia 2018 r.:

 poz. 2265 – Ustawa z dnia 9 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy o Polskiej Agencji 
Prasowej; 

Dziennik Ustaw z dnia 4 grudnia 2018 r.:

 poz. 2268 – Obwieszczenie Marszałka 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 9 listo-
pada 2018 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy – Prawo wodne; 

Dziennik Ustaw z dnia 5 grudnia 2018 r.:

 poz. 2269 – Obwieszczenie Marszałka 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 21 li-
stopada 2018 r. w sprawie ogłoszenia jedno-
litego tekstu ustawy o specjalnym podatku 
węglowodorowym; 

Dziennik Ustaw z dnia 5 grudnia 2018 r.:

 poz. 2272 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 9 listopa-
da 2018 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o zasadach uznawania kwali-
fikacji zawodowych nabytych w państwach 
członkowskich Unii Europejskiej; 

Dziennik Ustaw z dnia 5 grudnia 2018 r.:

 poz. 2273 – Obwieszczenie Ministra Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej z dnia 23 
listopada 2018 r. w sprawie ogłoszenia jed-
nolitego tekstu rozporządzenia Ministra Pracy 
i Polityki Społecznej w sprawie przypadków, 
w których powierzenie wykonywania pracy cu-
dzoziemcowi na terytorium Rzeczypospolitej 

Ukazały się
przepisy

Polskiej jest dopuszczalne bez konieczności 
uzyskania zezwolenia na pracę; 

Dziennik Ustaw z dnia 6 grudnia 2018 r.:

 poz. 2277 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 9 listopada 2018 r. w sprawie opła-
ty koncesyjnej; 

Dziennik Ustaw z dnia 6 grudnia 2018 r.:

 poz. 2279 – Rozporządzenie Ministra 
Energii z dnia 3 grudnia 2018 r. w sprawie obni-
żenia wielkości minimalnego udziału wagowe-
go biomasy pochodzenia rolniczego w łącz-
nym udziale wagowym biomasy; 

Dziennik Ustaw z dnia 7 grudnia 2018 r.:

poz. 2282 – Ustawa z dnia 9 listopada 2018 r. 
o zmianie ustawy o Państwowej Inspekcji Pra-
cy; 

Dziennik Ustaw z dnia 7 grudnia 2018 r.:

 poz. 2284 – Rozporządzenie Ministra In-
westycji i Rozwoju z dnia 28 listopada 2018 
r. zmieniające rozporządzenie w sprawie ewi-
dencji zbiorów i usług danych przestrzennych 
objętych infrastrukturą informacji przestrzen-
nej; 

Dziennik Ustaw z dnia 7 grudnia 2018 r.:

 poz. 2288 – Obwieszczenie Marszałka 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 23 li-
stopada 2018 r. w sprawie ogłoszenia jednoli-
tego tekstu ustawy o kształtowaniu wynagro-
dzeń w państwowej sferze budżetowej oraz 
o zmianie niektórych ustaw; 

Dziennik Ustaw z dnia 10 grudnia 2018 r.:

 poz. 2294 – Rozporządzenie Ministra 
Finansów z dnia 30 listopada 2018 r. zmie-
niające rozporządzenie w sprawie ewidencji 
i innych dokumentacji dotyczących wyrobów 
akcyzowych i znaków akcyzy; 

Dziennik Ustaw z dnia 10 grudnia 2018 r.:

 poz. 2296 – Rozporządzenie Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 23 listopada 2018 r. 
w sprawie określenia wzoru i sposobu udo-

PRAWO W ENERGETYCE
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stępniania urzędowego formularza skargi na 
czynności komornika; 

Dziennik Ustaw z dnia 10 grudnia 2018 r.:

 poz. 2302 – Wyrok Trybunału Konstytu-
cyjnego z dnia 6 grudnia 2018 r. sygn. akt SK 
19/16; 

Dziennik Ustaw z dnia 11 grudnia 2018 r.:

 poz. 2307 – Rozporządzenie Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 30 listopada 2018 r. 
w sprawie określenia wzoru i sposobu udo-
stępniania urzędowego formularza wniosku 
o wszczęcie egzekucji kierowanego do ko-
mornika; 

Dziennik Ustaw z dnia 12 grudnia 2018 r.:

 poz. 2323 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 27 listopada 2018 r. w sprawie 
trybu udzielenia i korzystania ze zwolnienia 
z obowiązku świadczenia pracy na okres ka-
dencji w zarządzie zakładowej organizacji 
związkowej przysługującego osobie wykonu-
jącej pracę zarobkową, sposobu ustalenia wy-
sokości wynagrodzenia albo świadczenia pie-
niężnego przysługującego osobie w okresie 
zwolnienia od pracy oraz wynikających z tego 
tytułu uprawnień i świadczeń; 

Dziennik Ustaw z dnia 13 grudnia 2018 r.:

 poz. 2331 – Rozporządzenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 7 grudnia 2018 r. w sprawie 
określenia wzoru informacji w sprawie opłaty 
emisyjnej; 

Dziennik Ustaw z dnia 13 grudnia 2018 r.:

 poz. 2336 – Rozporządzenie Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 30 listopada 2018 r. 
w sprawie określenia wzoru identyfikatora ko-
mornika sądowego; 

Dziennik Ustaw z dnia 13 grudnia 2018 r.:

 poz. 2339 – Ustawa z dnia 22 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy o prawie autorskim 
i prawach pokrewnych oraz ustawy o ochronie 
baz danych; 

Dziennik Ustaw z dnia 17 grudnia 2018 r.:

 poz. 2348 – Ustawa z dnia 9 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy – Prawo energetycz-
ne oraz niektórych innych ustaw; 

Dziennik Ustaw z dnia 18 grudnia 2018 r.:

 poz. 2353 – Obwieszczenie Ministra Infra-
struktury z dnia 7 grudnia 2018 r. w sprawie 
ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
Ministra Transportu w sprawie okresowych 
ograniczeń oraz zakazu ruchu niektórych po-
jazdów na drogach; 

Dziennik Ustaw z dnia 18 grudnia 2018 r.:

 poz. 2354 – Ustawa z dnia 9 listopada 2018 r. 
o zmianie ustawy o Krajowej Administracji 
Skarbowej oraz niektórych innych ustaw; 

Dziennik Ustaw z dnia 19 grudnia 2018 r.:

 poz. 2358 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 3 grudnia 2018 r. w sprawie trybu 
udzielania urlopu bezpłatnego pracownikowi 
powołanemu do pełnienia z wyboru funkcji 
związkowej poza zakładem pracy oraz sposo-
bu postępowania w przypadku wygaśnięcia 
mandatu do pełnienia z wyboru funkcji związ-
kowej przez pracownika korzystającego z ur-
lopu bezpłatnego; 

Dziennik Ustaw z dnia 19 grudnia 2018 r.:

 poz. 2369 – Rozporządzenie Ministra Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej z dnia 10 
grudnia 2018 r. w sprawie dokumentacji pra-
cowniczej; 

Dziennik Ustaw z dnia 20 grudnia 2018 r.:

 poz. 2377 – Wyrok Trybunału Konstytu-
cyjnego z dnia 11 grudnia 2018 r. sygn. akt P 
133/15; 

Dziennik Ustaw z dnia 21 grudnia 2018 r.:

 poz. 2385 – Ustawa z dnia 9 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy – Kodeks postępo-
wania cywilnego; 

Dziennik Ustaw z dnia 21 grudnia 2018 r.:

 poz. 2389 – Obwieszczenie Marszałka 
Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 29 li-
stopada 2018 r. w sprawie ogłoszenia jedno-
litego tekstu ustawy o odnawialnych źródłach 
energii; 

Dziennik Ustaw z dnia 21 grudnia 2018 r.:

 poz. 2392 – Ustawa z dnia 22 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy o podatku od towa-
rów i usług; 
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Dziennik Ustaw z dnia 21 grudnia 2018 r.:

 poz. 2394 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 20 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie wzorów deklaracji 
podatkowych dla podatku akcyzowego oraz 
deklaracji w sprawie przedpłaty akcyzy; 

Dziennik Ustaw z dnia 27 grudnia 2018 r.:

 poz. 2401 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 14 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie wzorów deklaracji 
podatkowych dla podatku akcyzowego oraz 
deklaracji w sprawie przedpłaty akcyzy; 

Dziennik Ustaw z dnia 27 grudnia 2018 r.:

 poz. 2412 – Rozporządzenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 17 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie wymagań istotnych 
dla realizacji Przejściowego Planu Krajowego; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2433 – Ustawa z dnia 22 listopada 
2018 r. o zmianie ustawy o podatku od towa-
rów i usług; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2435 – Ustawa z dnia 9 listopada 2018 r. 
o szczególnych rozwiązaniach służących rea-
lizacji ustawy budżetowej na rok 2019; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2436 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 13 grudnia 2018 r. w sprawie 
wzoru deklaracji na podatek od środków 
transportowych; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2440 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 20 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie Polskiej Klasyfikacji 
Wyrobów i Usług (PKWiU); 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2442 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 20 grudnia 2018 r. w sprawie 
wzorów dokumentów związanych z rejestracją 
w zakresie podatku akcyzowego; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2443 – Rozporządzenie Ministra In-
westycji i Rozwoju z dnia 10 grudnia 2018 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie udzie-

lania przez Polską Agencję Rozwoju Przedsię-
biorczości pomocy finansowej w ramach osi 
I Przedsiębiorcza Polska Wschodnia Progra-
mu Operacyjnego Polska Wschodnia 2014–
2020; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2447 – Rozporządzenie Ministra 
Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia 13 
grudnia 2018 r. w sprawie ustalenia, zmiany 
i zniesienia urzędowych nazw niektórych miej-
scowości oraz obiektów fizjograficznych; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2448 – Ustawa z dnia 23 października 
2018 r. o zmianie ustawy o ubezpieczeniach 
obowiązkowych, Ubezpieczeniowym Fundu-
szu Gwarancyjnym i Polskim Biurze Ubezpie-
czycieli Komunikacyjnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 28 grudnia 2018 r.:

 poz. 2450 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 20 grudnia 2018 r. w sprawie 
szczegółowego sposobu postępowania pod-
miotów wysyłających, podmiotów odbiera-
jących oraz organów podatkowych w przy-
padku niedostępności Systemu oraz po 
przywróceniu jego dostępności; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2463 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 27 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie ustalenia granic 
niektórych gmin i miast, nadania niektórym 
miejscowościom statusu miasta, zmiany na-
zwy gminy oraz siedzib władz niektórych 
gmin; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2471 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 27 grudnia 2018 r. zmieniają-
ce rozporządzenie w sprawie rachunkowości 
oraz planów kont dla budżetu państwa, bu-
dżetów jednostek samorządu terytorialnego, 
jednostek budżetowych, samorządowych za-
kładów budżetowych, państwowych funduszy 
celowych oraz państwowych jednostek bu-
dżetowych mających siedzibę poza granicami 
Rzeczypospolitej Polskiej; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2474 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
sposobu i trybu eliminowania podwójnego 
opodatkowania w przypadku korekty zysków 
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podmiotów powiązanych w zakresie podatku 
dochodowego od osób prawnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2478 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 20 grudnia 2018 r. w sprawie na-
dania statusu miasta niektórym miejscowoś-
ciom w województwie świętokrzyskim oraz 
ustalenia ich granic; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2479 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
dokumentacji cen transferowych w zakresie 
podatku dochodowego od osób prawnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2480 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 20 grudnia 2018 r. zmieniają-
ce rozporządzenie w sprawie wyznaczenia 
organów Krajowej Administracji Skarbowej 
do wykonywania niektórych zadań Krajowej 
Administracji Skarbowej oraz określenia tery-
torialnego zasięgu ich działania; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2487 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
informacji o cenach transferowych w zakresie 
podatku dochodowego od osób prawnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2489 – Rozporządzenie Ministra In-
westycji i Rozwoju z dnia 21 grudnia 2018 r. 
w sprawie określenia wykazu rodzajów mate-
riałów budowlanych, urządzeń i usług związa-
nych z realizacją przedsięwzięć termo moder-
nizacyjnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 29 grudnia 2018 r.:

 poz. 2491 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
cen transferowych w zakresie podatku docho-
dowego od osób prawnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2495 – Rozporządzenie Ministra Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej z dnia 20 
grudnia 2018 r. w sprawie określenia wzorów 
zgłoszeń do ubezpieczeń społecznych i ubez-
pieczenia zdrowotnego, imiennych raportów 
miesięcznych i imiennych raportów miesięcz-
nych korygujących, zgłoszeń płatnika skła-
dek, deklaracji rozliczeniowych i deklaracji 

rozliczeniowych korygujących, zgłoszeń da-
nych o pracy w szczególnych warunkach lub 
o szczególnym charakterze, raportów infor-
macyjnych, oświadczeń o zamiarze przeka-
zania raportów informacyjnych oraz innych 
dokumentów; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2496 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 27 grudnia 2018 r. w sprawie 
wzorów formularzy zgłoszeń identyfikacyj-
nych i zgłoszeń aktualizacyjnych oraz zgło-
szeń w zakresie danych uzupełniających; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2500 – Ustawa z dnia 14 grudnia 2018 r. 
o zmianie ustawy o finansach publicznych 
oraz niektórych innych ustaw; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2501 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 27 grudnia 2018 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie sposobu przesyła-
nia za pomocą środków komunikacji elektro-
nicznej ksiąg podatkowych oraz wymagań 
technicznych dla informatycznych nośników 
danych, na których te księgi mogą być zapisa-
ne i przekazywane; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2504 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie 
sposobu przesyłania wniosku o zwrot podatku 
dochodowego od osób prawnych za pomocą 
środków komunikacji elektronicznej; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2518 – Ustawa z dnia 9 listopada 2018 r. 
o zmianie ustawy o dozorze technicznym; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2520 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
wzorów upoważnień do wykonywania kontroli 
celno-skarbowej; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2527 – Rozporządzenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 13 grudnia 2018 r. w sprawie 
wykazów zawierających informacje i dane 
o zakresie korzystania ze środowiska oraz 
o wysokości należnych opłat; 
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Procedowanie PEP 2040

 4.12 odbyło się posiedzenie Komisji ds. 
Energii i Skarbu Państwa, podczas którego 
posłowie rozpatrzyli projekt Polityki energe-
tycznej Polski do 2040 r. 

W posiedzeniu uczestniczyli: Tomasz Dąbrow-
ski - podsekretarz stanu w Ministerstwie Ener-
gii oraz Anna Madyniak - Naczelnik Wydziału 
Polityki Energetycznej w Departamencie Elek-
troenergetyki i Ciepłownictwa w Ministerstwie 
Energii

Na początku posiedzenia Tomasz Dąbrowski, 
wiceminister energii przedstawił założenia 
oddanego do konsultacji publicznych przez 
Ministerstwo Energii dokumentu pt. „Polityka 
energetyczna Polski do 2040 r.”

W trakcie omawiania projektu obecni na po-
siedzeniu posłowie opozycji zwrócili uwagę na 
nieobecność Ministra Energii Krzysztofa Tchó-
rzewskiego, a także znacznej ilości posłów 
PiS. Po przedstawieniu założeń przez wicemi-
nistra energii, szczegółowe kierunki rozwoju 
krajowego sektora energii przedstawiała Pani 
Anna Madyniak. (Przedstawiciele Ministerstwa 
Energii czytali streszczoną wersję projektu Po-
lityki energetycznej Polski 2040 r.).

Po zakończeniu prezentacji dokumentu przez 
przedstawicieli Ministerstwa Energii odbyła 
się dyskusja. Ważniejsze wypowiedzi uczest-
ników:

Poseł WiS zaprosił członków Komisji ds. 
Energii i Skarbu Państwa na posiedzenie Par-
lamentarnego Zespołu Górnictwa i Energii, 
które również będzie omawiać „Politykę ener-
getyczną Polski do 2040 r.” Poseł podkreślił, 
że na posiedzenie zostali zaproszeni eksperci 
i naukowcy związani z sektorem energetycz-
nym w kraju. Na koniec swojej wypowiedzi po-
seł zadał pytanie o to, dlaczego Ministerstwo 
Energii nie wpisało w dokument rozwoju bio-
gazowni rolniczych oraz segmentu energetyki 
wodnej. 

Poseł niezrzeszony podkreślił, że Polityka 
energetyczna jest najważniejszym dokumen-
tem omawianym na posiedzeniu Komisji od 
początku tej kadencji. Poseł podkreślił, że 
Polska powinna zwiększyć swoje ambicje 
w zakresie redukcji emisji CO2 oraz poprawy 
efektywności energetycznej. Na koniec dodał 
także, że wpisany w dokument rozwój energe-
tyki jądrowej znacząco poprawi bezpieczeń-
stwo energetyczne i zmniejszy emisyjność 
kraju.

Poseł PiS poinformował, że pomimo wpisa-
nia rozwoju energii jądrowej w dokument nie 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2530 – Rozporządzenie Preze-
sa Rady Ministrów z dnia 31 grudnia 2018 r. 
w sprawie nadania statutu Głównemu Inspek-
toratowi Ochrony Środowiska; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2531 – Rozporządzenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
zasad i sposobu organizacji wojewódzkich 
inspektoratów ochrony środowiska oraz ich 
delegatur; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2532 – Ustawa z dnia 14 grudnia 
2018 r. o zmianie ustawy o szczególnych roz-
wiązaniach związanych z organizacją w Rze-
czypospolitej Polskiej sesji Konferencji Stron 
Ramowej konwencji Narodów Zjednoczonych 
w sprawie zmian klimatu; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2534 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie 
sposobu przesyłania informacji o schemacie 
podatkowym za pomocą środków komunika-
cji elektronicznej; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2538 – Ustawa z dnia 28 grudnia 2018 r. 
o zmianie ustawy o podatku akcyzowym oraz 
niektórych innych ustaw; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2542 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie 
sposobu przesyłania za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej oświadczenia emi-
tenta, oświadczenia płatnika oraz zgłoszenia 
w podatku dochodowym od osób prawnych; 

Dziennik Ustaw z dnia 31 grudnia 2018 r.:

 poz. 2543 – Rozporządzenie Ministra Fi-
nansów z dnia 21 grudnia 2018 r. w sprawie 
zabezpieczeń akcyzowych; 

PRAWO W ENERGETYCE
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Procedowanie ustawy 
o promowaniu energii 
elektrycznej z wysokosprawnej 
kogeneracji
 5.12 podczas posiedzenia plenarnego Sej-

mu RP odbyło się I czytania projektu ustawy 
o promowaniu energii elektrycznej z wysokos-
prawnej kogeneracji. 

Na początku rozpatrywania projektu podse-
kretarz stanu w Ministerstwie Energii przedsta-
wił uzasadnienie do projektu ustawy. Następ-
nie odbyły się oświadczenia przedstawicieli 
klubów poselskich.

Oświadczenie klubu PiS: ustawa poprzez 
wprowadzenie systemu aukcyjnego przyczyni 
się m.in. do poprawy jakości powietrza w kra-
ju, a także wspomoże rozwój i modernizację 
jednostek kogeneracyjnych. W imieniu klubu 
PiS poseł złożył wniosek o skierowanie pro-
jektu do dalszych prac na posiedzeniu Komisji 
ds. Energii i Skarbu Państwa.

Oświadczenie klubu PO: projekt jest kolejnym 
dokumentem, który zostanie w Parlamencie 
przeprocedowany w sposób szybki i pozosta-
wiający pole do wielu niedomówień. Podkreślił 
także, że dalszy rozwój kogeneracji przyczyni 
się do zwiększenia efektywności energetycz-
nej oraz poprawy jakości życia obywateli. 
Poseł nadmienił również, że w związku z wy-
gaszeniem w styczniu następnego roku obec-
nie istniejącego systemu wsparcia projekt 
powinien zostać przygotowany dużo wcześ-
niej. Poseł w imieniu klubu PO złożył wniosek 
o skierowanie projektu do dalszych prac na 
posiedzeniu Komisji ds. Energii i Skarbu Pań-
stwa.

Oświadczenie klubu Kukiz’15: wniosek o skie-
rowanie projektu do dalszych prac w Komisji 
Samorządu Terytorialnego i Polityki Regio-
nalnej, ze względu na fakt, że w toku prac le-
gislacyjnych przed skierowaniem projektu do 
Sejmu przedstawiciele samorządów lokalnych 
nie mieli okazji odniesienia się do jego zapi-
sów.

Oświadczenie klubu Nowoczesna: cele za-
warte w projekcie są słuszne i w konsekwen-
cji mają doprowadzić do pozytywnych skut-
ków prawnych. Negatywne odniesienie co do 
sposobu procedowania ustawy na 3 tygodnie 
przed wygaśnięciem obecnie istniejącego 
systemu wsparcia. Pani poseł przychyliła się 
również do stanowiska Izby Energetyki Prze-
mysłowej i Odbiorców Energii złożonego 
w trakcie konsultacji publicznych. Klub złożył 
wniosek o skierowanie projektu do dalszych 
prac na posiedzeniu Komisji ds. Energii i Skar-
bu Państwa.

oznacza to, że zapadła ostateczna decyzja 
w tym zakresie. Zadał także pytanie o to, w ja-
kie źródło energii zamierza zainwestować rząd 
w przypadku nie podjęcia pozytywnej decyzji 
o rozwoju energetyki jądrowej w kraju.

W odniesieniu do rozwoju energetyki jądrowej 
w Polsce poseł PO zadał pytanie o to, w jaki 
sposób będzie finansowany rozwój tego źród-
ła energii w kraju. 

Wiceminister energii w ramach jednej wy-
powiedzi starał się odpowiedzieć na zadane 
wcześniej przez posłów pytania:

 • Pojawienie się energetyki jądrowej wynika 
z przeprowadzonego bilansu paliwowo-
-energetycznym w którym uwzględniono 
wszelkie kwestie ekonomiczne wskazujące 
na opłacalność rozwoju tego źródła w kra-
ju.

 • W zakresie rozwoju OZE - polityka energe-
tyczna znajduje się obecnie na etapie kon-
sultacji publicznych co oznacza, że mogą 
do niej zostać wprowadzone zmiany.

 • W kwestii rozwoju biogazowni i kogenera-
cji powstał dedykowany tej kwestii projekt 
ustawy, który został już skierowany do prac 
w Parlamencie.

 • Pewnym rozwiązaniem dla kraju jest roz-
wój małych reaktorów jądrowych (SMR), 
ale w obecnej fazie rozwoju tej technologii 
Polska musi postawić na sprawdzone już 
źródła energii.

 • Energetyka wiatrowa na lądzie w kraju 
nie jest źródłem stabilnym a cena 1 MWh 
z tego źródła po dodaniu wszystkich do-
datkowych opłat wynosi więcej niż z innych 
źródeł.

Celem podsumowania posiedzenia przewod-
niczący Komisji Poseł Maciej Małecki (PiS) za-
powiedział, że ze względu na nieobecność na 
posiedzeniu Ministra Energii Krzysztofa Tchó-
rzewskiego, w najbliższym czasie odbędzie 
się kolejne posiedzenie.
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Oświadczenie PSL: projekt jest istotny również 
z punktu widzenia odbywającego się obec-
nie COP24. Poseł w imieniu klubu PSL złożył 
wniosek o skierowanie projektu do dalszych 
prac na posiedzeniu Komisji ds. Energii i Skar-
bu Państwa.

Dyskusja

• Poseł PO zadał pytania:
• Czy projekt był konsultowany z przed-

stawicielami samorządu terytorialnego?
• Czy wprowadzenie opłaty kogeneracyj-

nej będzie miało wpływ na konkuren-
cyjność przedsiębiorstw energochłon-
nych?

• Czy rząd planuje wprowadzenie ulg dla 
przedsiębiorców energochłonnych?

• Kolejny poseł PO zadał pytanie o to, czy 
w związku z faktem, że zaproponowany 
w projekcie system jest formą pomocy pub-
licznej, został on notyfikowany w UE.

• Poseł PiS podkreślił, że projekt stwarza moż-
liwość budowy i rozbudowy nowych jedno-
stek kogeneracyjnych, które pozytywnie 
wpłyną na sektor ciepłowniczy w Polsce.

• Poseł Kukiz’15 zadał pytanie o to, dlaczego 
wykluczono biogazownie z systemu wspar-
cia kogeneracji?

• Poseł PSL zadał pytanie o to, czy projekt 
uwzględnia wsparcie samorządów w budo-
wę nowej infrastruktury?

Odpowiedzi podsekretarza stanu w Minister-
stwie Energii:

 • Prace nad projektem trwały od jesieni ubie-
głego roku. Projekt został oddany do kon-
sultacji w kwietniu tego roku, a następnie 
w związku z wieloma uwagami jego treść 
została zmodyfikowana.

 • W kontekście obecnej sytuacji na rynku 
energii kogeneracja jest wyłączona z obo-
wiązku obliga giełdowego.

 • Nowy system wsparcia jest w części oparty 
na systemie aukcyjnym, w ramach, którego 
wprowadzono większe zaangażowanie re-
gulatora (wyciągnięcie wniosków z innych 
systemów aukcyjnych).

 • Projekt przewiduje wprowadzenie ulg dla 
odbiorców energochłonnych – ta część bę-
dzie notyfikowana odrębnie (obecnie pro-
ces trwa). Wprowadzenie ulg spowoduje 
zmianę w stawce dla odbiorcy końcowego 
w wysokości 18 gr/MWh.

 • Ustawa nie służy wspieraniu budowania in-
frastruktury – służą temu inne instrumentu 
takie jak m.in. program operacyjny Infra-
struktura i Środowisko.

 • Ministerstwo przewiduje, ze 1-sza aukcja 
odbędzie się w połowie przyszłego roku.

Sejm po rozpatrzeniu wniosków przekazał 
projekt do dalszych prac w Komisji ds. Energii 
i Skarbu Państwa, która zebrała się tego sa-
mego dnia w godzinach popołudniowych.

 5.12 odbyło się posiedzenie Komisji ds. 
Energii i Skarbu Państwa poświęcone projek-
towi ustawy o promowaniu energii elektrycz-
nej z wysokosprawnej kogeneracji. W trakcie 
posiedzenia poseł Wojciech Zubowski zapro-
ponował poprawki, które zostały pozytywnie 
zaopiniowane przez przedstawicieli Minister-
stwa.

W posiedzeniu uczestniczyli: Tomasz Dąbrow-
ski – podsekretarz stanu w Ministerstwie Ener-
gii oraz Maciej Bando – prezes URE

Na początku posiedzenia posłowie opozycji 
złożyli wniosek o powołanie podkomisji, która 
zajęłaby się rozpatrzeniem tego projektu. Ma-
ciej Małecki (PiS), Przewodniczący Komisji po-
informował, że projekt jest szczególnie istotny 
dla branży ciepłowniczej wobec czego nie wi-
dzi sensu powoływania specjalnej podkomisji. 
Wniosek został odrzucony w głosowaniu.

W trakcie rozpatrywania projektu poseł Woj-
ciech Zubowski (PiS) złożył pakiet poprawek, 
które zostały pozytywnie zaopiniowane przez 
Komisję oraz Ministerstwo Energii. Ponadto, 
obecni podczas posiedzenia przedstawiciele 
Biura Legislacyjnego Sejmu również wprowa-
dzili do projektu szereg poprawki o charakte-
rze redakcyjnym.

Rozpatrywanie projektu trwało 1,5 godziny – 
posłowie w trybie ekspresowym wprowadzili 
do projektu zaproponowane przez posła Woj-
ciecha Zubowskiego (PiS) poprawki.

Projekt został skierowany na posiedzenie ple-
narne Sejmu na II czytanie wrazz zapropono-
wanymi przez Komisję poprawkami. Na posła 
sprawozdawcę został wybrany poseł Wojciech 
Zubowski (PiS).

 12 grudnia odbyło się II czytanie projektu 
ustawy o promowaniu energii elektrycznej 
z wysokosprawnej kogeneracji. Do projektu 
zostały zgłoszone 4 poprawki (1 – opozycji, 3 – 
posła Wojciecha Zubowskiego/PiS/). W związ-
ku z zaproponowanymi poprawkami projekt 
został skierowany do dalszych prac w Komisji 
ds. Energii i Skarbu Państwa, której posiedze-
nie odbyło się 13.12. 

Podczas posiedzenia komisji poprawki zapro-
ponowane przez posła Wojciecha Zubowskie-
go zostały pozytywnie zaopiniowane.
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 Sejm RP 14 grudnia 2018 r. przyjął ustawę 
o promowaniu energii elektrycznej z wysokos-
prawnej kogeneracji, przygotowaną przez Mi-
nisterstwo Energii. 

 Senat RP 20 grudnia 2018 r. przyjął ustawę 
o promowaniu energii elektrycznej z wyso-
kosprawnej kogeneracji, przygotowaną przez 
Ministerstwo Energii. Dokument przekazany 
został do podpisu przez Prezydenta RP.

Ustawa wprowadza nowy mechanizm wspar-
cia energii elektrycznej z wysokosprawnej 
kogeneracji, który wpłynie na rozwój ciepłow-
nictwa systemowego oraz poprawę jakości 
powietrza w miastach. W systemie wsparcia 
będą mogły uczestniczyć tylko elektrocie-
płownie, dla których jednostkowy poziom emi-
sji CO2 nie przekroczy 450 kg/MWh wytwa-
rzanej energii. Stawka opłaty kogeneracyjnej 
w 2019 roku wyniesie 1,58 zł/MWh, co ozna-
cza ok. 3,95 zł/rok za gospodarstwo domowe, 
czyli wielokrotnie mniej niż obecnie.

Celem ustawy jest wdrożenie nowego mecha-
nizmu wsparcia dla energii elektrycznej z wy-
sokosprawnej kogeneracji, który ma zastąpić 
wygasający z końcem tego roku system opar-
ty o świadectwa pochodzenia. Proponowany 
mechanizm zapewni zarówno stymulowanie 
budowy nowych jednostek kogeneracji, jak 
i utrzymanie produkcji energii elektrycznej 
z wysokosprawnej kogeneracji w istniejących 
jednostkach, które bez wsparcia nie mogły-
by funkcjonować z powodu luki finansowej 
w kosztach operacyjnych.

System wsparcia będzie finansowany z opła-
ty kogeneracyjnej w ramach taryf operatorów 
systemów elektroenergetycznych. Oznacza 
to zmianę formuły finansowania w porówna-
niu z dotychczasowym systemem, w którym 
koszt finansowania ujęty był w cenie energii 
i niewidoczny dla odbiorców, na transparentne 
wyodrębnienie na rachunku osobnej opłaty 
dedykowanej na ten cel. W roku 2019 stawka 
opłaty kogeneracyjnej wyniesie 1,58 zł/MWh, 
co oznacza roczne obciążenie gospodarstwa 
domowego na poziomie ok. 3,95 zł – wielkość 
ta będzie wielokrotnie niższa od obecnie obo-
wiązującego mechanizmu wsparcia opartego 
o system świadectw pochodzenia z kogene-
racji, a w związku z tym będzie czynnikiem 
zmniejszającym koszty energii elektrycznej 
dla odbiorców.

Bezpieczeństwo
energetyczne kraju

 W dniach 12-13 grudnia odbyło się posie-
dzenie Komisji ds. Energii i Skarbu Państwa 
poświęcone rozpatrzeniu informacji ME na 
temat bezpieczeństwa energetycznego kraju 
w kontekście wzrostu cen za energię elek-
tryczną oraz problemów związanych z inwe-
stycją Spółek Skarbu Państwa w elektrownię 
Ostrołęka C. w posiedzeniu uczestniczył 
Krzysztof Tchórzewski – Minister Energii.

Powodem zwołania posiedzenia są niepoko-
jące publikacje medialne dotyczące wzrostów 
cen uprawnień do emisji CO2 oraz planów Mini-
sterstwa Energii związanych z budową nowego 
energetycznego bloku węglowego w kraju po-
mimo unijnej polityki dekarbonizacji.

Pytania do Ministra:

Dlaczego parę miesięcy temu informował, że 
ceny energii nie wzrosną skoro do URE zosta-
ły złożone wnioski taryfowe przez koncerny 
energetyczne uwzględniające 30% podwyżki?

Skąd spółki energetyczne mają wygospoda-
rować oszczędności w wysokości1 mld zł?

Dlaczego Ministerstwo Energii nie rozwija 
energetyki wiatrowej na lądzie skoro jest to 
źródło bezemisyjne?

Odpowiedź Ministra:

 • W polityce energetycznej nakreślone są 
krajowe potrzeby rozwojowe na bazie prze-
prowadzonych przez resort analiz odnoszą-
cych się do zwiększającego się w najbliż-
szych latach zapotrzebowania na energię.

 • Dostosowanie obecnie istniejących bloków 
węglowych do BAT-ów będzie znacznie 
bardziej kosztowne niż budowa nowych 
bloków.

 • Polska nie jest w stanie szybko przestawić 
sektora energetycznego na nowe bloki do-
stosowane do wymogów emisyjnych UE.

 • Rozwój OZE nie gwarantuje bezpieczeń-
stwa energetycznego z punktu widzenia 
pewności dostaw. W polskim miksie ener-
getycznym została uwzględniona ener-
getyka jądrowa, która jest zeroemisyjnym 
pewnym źródłem energii, który zapewni 
bezpieczeństwo wzrostu gospodarczego.

 • Import energii z innych państw nie jest 
w dłuższej perspektywie dobrym rozwią-
zaniem ponieważ Polska miała już do czy-
nienia z przepływami kołowymi z Niemiec. 
Ponadto, import nie zapewni państwu bez-
pieczeństwa energetycznego.
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 • Wraz z rozwojem OZE zabierane są docho-
dy konwencjonalnym źródłom energii, któ-
re są wybudowane według szczegółowo 
obliczanych szacunków odnośnie czasu 
ich pracy. W zakresie OZE rząd dostrzega 
istotną szansę w kwestii rozwoju morskiej 
energetyki wiatrowej na Bałtyku.

 • Celem zapewnienia bezpieczeństwa ener-
getycznego oraz systematycznej likwidacji 
emisji Ministerstwo prowadziło prace w za-
kresie rynku mocy (uzyskana notyfikacja 
w KE) oraz w zakresie przedłużenia wspar-
cia dla kogeneracji (uzyskana prenotyfika-
cja).

 • Przyjęcie systemu ETS w Polsce nie wyni-
kało z zobowiązań traktatowych, ale rząd 
wyraził zgodę na jego zastosowania dla 
Polski.

 • Obecnie Ministerstwo Energii uzyskało 
zgodę od UE na sprzedaż niewykorzysta-
nych w latach 2007-2013 uprawnień do emi-
sji CO2 (około 55 mln uprawnień – około 4 
mld zł). Środki te zostaną przeznaczone na 
wsparcie dla MŚP oraz odbiorców indywi-
dualnych. Ponadto, z szacunków KE wy-
nika, że program rekompensat wywoła od 
1-1,5 euro spadku cen praw do emisji w Lip-
sku i Londynie.

 • Zgodnie z europejską dyrektywą połowa 
przychodów ze sprzedaży uprawnień do 
emisji musi zostać przeznaczona na przed-
sięwzięcia związane z efektywnością ener-
getyczną, a jakąś część z drugiej połowy 
można użyć na rekompensaty dla odbior-
ców.

 • Przychody w wysokości 1 mld zł ze spó-
łek energetycznych mają pochodzić ze 
zmniejszenia ich zysku jeszcze przed jego 
opodatkowaniem. Spółki te pieniądze mają 
wpłacić na Fundusz Efektywności Energe-
tycznej i Rekompensat. Projekt ustawy, któ-
ry zakłada powołanie Funduszu powinien 
zostać opublikowany w styczniu następne-
go roku.

 • Minister zwrócił się do posłów z prośbą 
o przyjęcie projektu ustawy jako autorstwa 
członków Komisji ds. Energii i Skarbu Pań-
stwa (czyli jako projekt poselski, który nie 
wymagałby przeprowadzenia konsultacji 
publicznych), co mogłoby znacząco skró-
cić przebieg procesu legislacyjnego.

 • Minister podkreślił, że przedsiębiorstwa 
energochłonne również zostaną objęte sy-
stemem rekompensat – projekt w tym za-
kresie znajduje się pod auspicjami Minister-
stwa Przedsiębiorczości i Technologii.

Ze względu na głosowanie nad wotum zaufa-
nia dla rządu Premiera Mateusza Morawie-
ckiego posiedzenie zostało przerwane a jego 
kontynuacja nastąpiła dnia 13 grudnia.

Znaczna część dyskusji była polityczna – opo-
zycja w swoim przekazie do Ministra wytykała 
popełnione w ostatnich latach błędy w sek-
torze energetycznym, które doprowadziły do 
obecnej sytuacji.

PRAWO W ENERGETYCE
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Prezydent RP podpisał:

12 grudnia 2018 r.:

 • Ustawę z dnia 22 listopada 2018 r. o doku-
mentach publicznych - Ustawa ma na celu 
stworzenie skutecznego systemu bezpie-
czeństwa dokumentów publicznych. Jak 
wskazuje projektodawca w uzasadnieniu 
do projektu ustawy, potrzeba komplekso-
wego uregulowania kwestii dokumentów 
publicznych wynika z zagrożeń przestęp-
stwami fałszowania dokumentów wpływa-
jących na bezpieczeństwo państwa i po-
czucie bezpieczeństwa obywateli.

 • Ustawę z dnia 9 listopada 2018 r. o zmia-
nie ustawy o dozorze technicznym: Ce-
lem ustawy jest doprecyzowanie przepi-
sów ustawy o dozorze technicznym oraz 
usprawnienie wybranych obszarów syste-
mu dozoru technicznego, co przełoży się 
na zwiększenie bezpieczeństwa w zakresie 
eksploatacji urządzeń technicznych podle-
gających dozorowi technicznemu. Ustawa 
ma również na celu zmniejszenie barier 
administracyjnych dla przedsiębiorców. 
Nowela wykonuje ponadto zalecenia po-
kontrolne Najwyższej Izby Kontroli, sporzą-
dzone po kontroli NIK w Urzędzie Dozoru 
Technicznego w 2016 r. 

 • Ustawę z dnia 9 listopada 2018 r. o zmia-
nie ustawy - Kodeks postępowania cywil-
nego. Uchwalona ustawa ma na celu do-
stosowanie przepisów procedury cywilnej 
do wyroku Trybunału Konstytucyjnego 3 
października 2017 r. (sygn. akt SK 31/15), 
stwierdzającego niezgodność z Konsty-
tucją art. 7781 ustawy z dnia 17 listopada 
1964 r. – Kodeks postępowania cywilnego. 

 • Ustawę z dnia 9 listopada 2018 r. o zmianie 
ustawy o Krajowej Administracji Skarbowej 
oraz niektórych innych ustaw. Zasadniczym 
celem uchwalonej ustawy jest wprowadze-
nie zmian w ustawie z dnia 16 listopada 2016 r. 
o Krajowej Administracji Skarbowej (Dz. U. 
z 2018 r. poz. 508 z późn. zm.) zmierzają-
cych do usprawnienia działania Krajowej 
Administracji Skarbowej. Zmiany te mają 
na celu udoskonalenie przepisów dotyczą-
cych zakresu zadań i procedur działania 
Krajowej Administracji Skarbowej (zwanej 
dalej „KAS”) oraz doprecyzowanie regula-
cji odnoszących się do zatrudnienia w KAS 
oraz pełnienia służby w Służbie Celno-
-Skarbowej. 

 • Ustawę z dnia 9 listopada 2018 r. o zmianie 
ustawy – Prawo energetyczne oraz nie-
których innych ustaw. Ustawa obejmuje 
regulację instytucji sprzedaży rezerwowej, 

czyli sprzedaży paliw gazowych lub energii 
elektrycznej do odbiorcy końcowego przy-
łączonego do sieci dystrybucyjnej elek-
troenergetycznej lub gazowej lub do sieci 
przesyłowej gazowej realizowanej przez 
sprzedawcę rezerwowego w przypadku za-
przestania sprzedaży paliw gazowych lub 
energii elektrycznej przez dotychczasowe-
go sprzedawcę. 

 19 grudnia 2018 r. Ustawę z dnia 6 grudnia 
2018 r. o Krajowym Rejestrze Zadłużonych. 
Celem ustawy jest wprowadzenie Krajowego 
Rejestru Zadłużonych, jako jednego Rejestru, 
w którym będą ujawniane dane dotyczące 
osób, wobec których prowadzi się postępo-
wania restrukturyzacyjne i upadłościowe oraz 
osób, wobec których była prowadzona egze-
kucja, która została umorzona z powodu bez-
skuteczności. 

 20 grudnia 2018 r. Ustawę z dnia 6 grudnia 
2018 r. o zmianie ustawy o wspieraniu termo-
modernizacji i remontów oraz niektórych in-
nych ustaw. Uchwalona ustawa zawiera nowy, 
pilotażowy mechanizm prawno-finansowy, 
umożliwiający ograniczenie ubóstwa energe-
tycznego, dotyczącego części społeczeństwa 
polskiego. Nadrzędnym celem proponowanej 
zmiany jest poprawa jakości powietrza oraz 
efektywności energetycznej na terenie wybra-
nych samorządów. Celem ustawy jest także 
stworzenie podstaw prawnych do pilotażowe-
go przetestowania programu termomoderni-
zacji budynków jednorodzinnych należących 
do osób ubogich energetycznie – w modelu 
przewidującym ścisłą współpracę finansowo-
-organizacyjną pomiędzy Radą Ministrów 
a samorządami gminnymi.

29 grudnia 2018 r.:

 • Ustawę z dnia 14 grudnia 2018 r. zmieniają-
cą ustawę o zmianie ustawy o podatku ak-
cyzowym oraz ustawy - Prawo celne. Celem 
ustawy jest wprowadzenie regulacji przej-
ściowej, która umożliwi od dnia 1 stycznia 
2019 r. do dnia 31 grudnia 2019 r. stosowa-
nie papierowego dokumentu dostawy do 
przemieszczeń na terytorium kraju poza 
procedurą zawieszenia poboru akcyzy wy-
robów akcyzowych objętych zwolnieniem 
od podatku akcyzowego ze względu na ich 
przeznaczenie oraz wyrobów akcyzowych 
wymienionych w załączniku nr 2 do ustawy 
o podatku akcyzowym, opodatkowanych 
zerową stawką podatku akcyzowego ze 
względu na ich przeznaczenie. 

 • Ustawę z dnia 14 grudnia 2018 r. o zmia-
nie ustawy o szczególnych rozwiązaniach 
związanych z organizacją w Rzeczypospo-
litej Polskiej sesji Konferencji Stron Ramo-
wej konwencji Narodów Zjednoczonych 
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w sprawie zmian klimatu. Celem wprowa-
dzanych zmian jest doprecyzowanie spo-
sobu wydatkowani środków z Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej.

 • 30 grudnia 2018 r. Ustawę z dnia 28 grudnia 
2018 r. o zmianie ustawy o podatku akcy-
zowym oraz o zmianie niektórych innych 
ustaw. Ustawa z dnia 28 grudnia 2018 r. 
nowelizuje ustawę z dnia 11 marca 2004 r. 
o podatku akcyzowym (Dz. U. z 2018 r. 
poz. 1114, ze zm.; dalej: ustawa o podat-
ku akcyzowym), ustawę z dnia 29 czerw-
ca 2007 r. o zasadach pokrywania kosz-
tów powstałych u wytwórców w związku 
z przedterminowym rozwiązaniem umów 
długoterminowych sprzedaży mocy i ener-
gii elektrycznej (Dz. U. z 2018 r. poz. 1571; 
dalej: ustawa o pokrywaniu kosztów po-
wstałych w związku z rozwiązaniem umów 
długoterminowych sprzedaży mocy i ener-
gii elektrycznej), ustawę z dnia 12 czerwca 
2015 r. o systemie handlu uprawnieniami do 
emisji gazów cieplarnianych (Dz. U. z 2018 r. 
poz. 1201; dalej: ustawa o systemie handlu 
uprawnieniami do emisji gazów cieplarnia-
nych) oraz ustawę z dnia 17 lipca 2009 r. 
o systemie zarządzania emisjami gazów 
cieplarnianych i innych substancji (Dz. U. 
z 2018 r. poz. 1271, ze zm.; dalej: ustawa 
o systemie zarządzania emisjami gazów 
cieplarnianych). 

Nowelizacja obniża akcyzę na energię elek-
tryczną i zmienia stawki opłaty przejściowej, co 
ma zapobiec podwyżkom cen prądu w 2019 r. 
Zakłada też ustalenie od początku 2019 r. cen 
energii na poziomie taryf i umów obowiązują-
cych 30 czerwca 2018 r. Różnicę między ceną 
sprzedaży, a ceną rynkową – obliczoną przez 
Ministra Energii w rozporządzeniu – sprzedaw-
cy energii mają otrzymywać z tworzonego pro-
jektem Funduszu Wypłaty Różnicy Cen.

Nowe przepisy zmniejszają akcyzę na ener-
gię elektryczną z 20 do 5 zł za MWh, obniżają 
też o 95 proc. opłatę przejściową, płaconą co 
miesiąc przed odbiorców energii elektrycznej. 
Opłaty przesyłowe i dystrybucyjne, płacone 
przez odbiorców zostają zamrożone na pozio-
mie z 31 grudnia 2018 r.

Z kolei ceny energii w 2019 r. zostają ustalo-
ne na poziomie taryf i cenników sprzedawców 
obowiązujących 30 czerwca 2018 r. Umowy na 
dostawy w 2019 r., o ile zakładają wzrost cen 
w stosunku do poprzedniej umowy danego 
podmiotu, do 1 kwietnia 2019 r. będą musiały 
być skorygowane do poziomu z połowy 2018 r. 
z mocą od 1 stycznia 2019 r.

Sprzedawcy, którzy w 2019 r. kupią energię 
na rynku drożej, niż ustalona cena sprzedaży 

będą otrzymywać bezpośredni zwrot utraco-
nego przychodu z tworzonego przez ustawę 
Funduszu Wypłaty Różnicy Ceny. Sposób 
zwrotu określi minister energii w rozporządze-
niu, używając średnioważonej ceny rynkowej 
energii.

Fundusz Wypłaty Różnicy Ceny ma zostać za-
silony 80 proc. pieniędzy ze sprzedaży przez 
rząd w 2019 r. dodatkowych 55,8 mln upraw-
nień do emisji CO2. 1 mld z tego tytułu ma tra-
fić do krajowego systemu zielonych inwesty-
cji. Ma on dofinansowywać projekty nowych 
niskoemisyjnych źródeł energii, modernizacje 
zmniejszające jednostkowy wskaźnik emisyj-
ności lub inwestycję w infrastrukturę dystry-
bucyjną.

Przygotowana w Ministerstwie Energii ustawa 
przewiduje program składający się z czte-
rech działań, które pozwolą ustabilizować 
ceny energii elektrycznej w 2019 r. Dzięki 
temu obywatele nie będą musieli obawiać się 
wyższych rachunków za energię elektryczną. 
Ustawa dotyczy wszystkich odbiorców w kra-
ju, a w więc ponad 17,5 mln odbiorców energii 
elektrycznej, w tym gospodarstwa domowe, 
samorządy, przedsiębiorstwa, szpitale, hospi-
cja czy domy dziecka.

Źródło: www.prezydent.pl; ME
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Rozstrzygnięty konkurs na modernizację 
sieci ciepłowniczych przy wsparciu 
Funduszy Europejskich

 W działaniu 1.5 Programu Infrastruktu-
ra i Środowisko rozstrzygnięto kolejny, już 
czwarty, konkurs. Po zakończeniu oceny 
złożonych wniosków, na liście projektów wy-
branych do dofinansowania znalazły się 23 
inwestycje.

Całkowita wartość projektów wybranych 
do dofinansowania to prawie 344 mln zł. 
Dofinansowanie z Programu Infrastruktura 
i Środowisko (POIiŚ) to w sumie 153,3 mln 
zł. Inwestycje będą polegać na rozbudowie 
lub modernizacji systemów ciepłowniczych. 
Dzięki temu z bardziej przyjaznego środowi-
sku ciepła będą mogli korzystać mieszkańcy 
m.in. Płocka, Nidzicy, Gdańska, Kędzierzyna-
-Koźla, Płońska czy Białegostoku.

Pierwsza umowa dla projektu wyłonionego 
w tym konkursie została już podpisana. 19 
grudnia br. na liście realizowanych projektów 
POIiŚ znalazła się „Budowa przyłączy i sieci 
ciepłowniczych na terenie gminy miasto Za-
kopane w celu zwiększenia wykorzystania 
odnawialnych źródeł energii i ograniczenia 
emisji zanieczyszczeń do powietrza”, którą 
prowadzi PEC Geotermia Podhalańska S.A.

Ideą zakopiańskiego projektu jest poprawa 
efektywności dystrybucji ciepła na cele ko-
munalno-bytowe oraz zmniejszenie „niskiej 
emisji”. Zlikwidowane zostaną kotłownie od-
biorców indywidualnych i instytucjonalnych 
zasilane obecnie paliwem konwencjonalnym. 
Podłączenie do systemu ciepłowniczego 
PEC Geotermia Podhalańska S.A. pozwoli 
zmienić źródło energii na ciepło geotermal-
ne. Realizacja projektu wpłynie znacząco na 
zmniejszenie zużycia nieodnawialnej ener-
gii pierwotnej, emisję dwutlenku węgla oraz 
zmniejszenie emisji pyłu do atmosfery.

Beneficjent otrzymał 5,1 mln zł unijnego do-
finansowania na inwestycję, która będzie 
kosztować 7,9 mln zł. Jej zakończenie zapla-
nowane jest na koniec 2020 roku.

Źródło: Portal Funduszy Europejskich

Pierwsza umowa w poddziałaniu 1.7.3 
Programu Infrastruktura i Środowisko

 17 grudnia została podpisana pierwsza 
umowa w ramach poddziałania 1.7.3 Promo-
wanie wykorzystywania wysokosprawnej ko-
generacji ciepła i energii elektrycznej w woje-
wództwie śląskim. Pierwszym beneficjentem 
w tym obszarze jest Przedsiębiorstwo Ener-
getyki Cieplnej Bytom Sp. z o.o.

PEC Bytom Sp. z o. o. realizuje projekt „Mo-
dernizacja Ciepłowni Radzionków poprzez 

Aukcje polskich uprawnień do emisji 

 W dniu 5 grudnia 2018 roku giełda Europe-
an Energy Exchange, w imieniu Polski, prze-
prowadziła ostatnią w 2018 r. aukcję upraw-
nień do emisji (EUA). 

Do sprzedaży na aukcji przeznaczonych zo-
stało 3 543 000 EUA. Całkowite zapotrzebo-
wanie na uprawnienia do emisji, zgłoszone 
przez uczestników aukcji, wyniosło 7 442 500 
EUA. Popyt na uprawnienia EUA był ponad 
2 - krotnie większy niż liczba EUA oferowa-
na do sprzedaży w ramach aukcji. W aukcji 
uczestniczyło 27 podmiotów, a cena rozlicze-
niowa wyniosła 20,21 euro/EUA. Przychód 
ze sprzedaży uprawnień EUA wyniósł 71 604 
030 euro. 

W sumie w 2018 r. za pośrednictwem giełdy 
EEX Polska sprzedała 78 030 000 uprawnień 
EUA oraz 112 000 uprawnień EUAA.

Źródło: KOBiZE

Raport z rynku CO2 – listopad 2018 

 KOBiZE przedstawił kolejny numer „Ra-
portu z rynku CO2 – listopad 2018”, w którym 
prezentowane są informacje dotyczące uwa-
runkowań rynkowych mających wpływ na sy-
stem EU ETS. W bieżącym wydaniu znajdą 
Państwo m.in. informacje na temat kształ-
towania się cen jednostek EUA/EUAA/CER 
w listopadzie oraz wybrane, zbiorcze dane 
z rynku pierwotnego i wtórnego dotyczące 
jednostek EUA i CER. Ponadto w numerze 
zamieszczono m.in. informacje na temat naj-
ważniejszych wydarzeń na rynku CO2 w listo-
padzie, innych systemów ETS, polityki klima-
tycznej Turcji, kalendarium najważniejszych 
wydarzeń związanych z funkcjonowaniem 
systemu EU ETS w grudniu 2018 r., a także 
pozostałe informacje związane z polityką kli-
matyczną.

Źródło: KOBiZE

Średnia cena sprzedaży energii 
elektrycznej na rynku konkurencyjnym 
w III kwartale 2018 r.

 W III kwartale 2018 r. średnia cena sprzeda-
ży energii elektrycznej na rynku konkurencyj-
nym wyniosła 208,83 zł/MWh.

W II kwartale br. cena ta wynosiła 186,21 zł/
MWh.

Szczegóły, w tym metodologia obliczania 
tej ceny, znajdują się w Informacji Prezesa 
Urzędu Regulacji Energetyki nr 104/2018 
w sprawie średniej ceny sprzedaży energii 
elektrycznej na rynku konkurencyjnym w II 
kwartale 2018 roku.

Źródło: URE 
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zostanie w pełni wykorzystane do produkcji 
elektryczności i ciepła – zarówno na rzecz 
zwiększających się potrzeb koksowni, jak 
i dla odbiorców zewnętrznych, w tym miesz-
kańców Radlina w województwie śląskim (po-
wiat wodzisławski).

– Projekt JSW KOKS SA znakomicie wpisuje 
się w to, o czym była mowa w Polsce w ciągu 
ostatnich dwóch tygodni, czyli w problema-
tykę podnoszenia efektywności energetycz-
nej. O tym naprawdę dużo dyskutowaliśmy 
w Katowicach na szczycie klimatycznym 
COP24, w gronie międzynarodowym. Niniej-
sze przedsięwzięcie pozwala na wykorzy-
stanie zasobów gazowych, które do tej pory 
były faktycznie odpadem. „Za jednym zama-
chem” w kogeneracji uzyskamy ciepło i ener-
gię elektryczną. To podejście kogeneracyjne 
będziemy coraz mocniej promować i wspie-
rać. Intensywnie negocjujemy w ramach Unii 
Europejskiej, aby w kolejnej perspektywie 
finansowej tego typu inicjatywy, czyli koge-
neracja oparta na gazie, nadal mogły być 
uruchamiane – zaznaczył Minister Inwestycji 
i Rozwoju Jerzy Kwieciński. 

– Warto podkreślić że w unowocześnianiu 
polskiego przemysłu mamy nie tylko stosow-
ne założenia, akty prawne i wytyczne polityki 
energetycznej państwa, ale również pojawia-
ją się konkretne projekty, które są realizowa-
ne w praktyce. Ma to niebagatelny wpływ na 
kondycję i zyski naszego sektora przemysło-
wego. Co bardzo ważne, i co mnie osobiście 
niezwykle cieszy, inwestycja energetyczna 
JSW KOKS SA związana jest z regionem ślą-
skim – zwrócił uwagę Wiceminister Energii 
Grzegorz Tobiszowski, pochodzący z Gór-
nego Śląska i pełniący jednocześnie funkcję 
pełnomocnika rządu ds. restrukturyzacji gór-
nictwa węgla kamiennego. 

Dwa miesiące wcześniej podpisana została 
umowa na modernizację baterii koksowniczej 
w Dąbrowie Górniczej. Wtedy Spółka skorzy-
stała ze środków krajowych NFOŚiGW, teraz 
b Edzie korzystać ze środków europejskich. 

Planowana inwestycja wykonana zostanie 
w oparciu o sprawdzone w praktyce rozwią-
zanie i składać się będzie z dwóch kotłów 
parowych, jednej turbiny parowej konden-
sacyjno-upustowej, generatora elektryczne-
go oraz infrastruktury towarzyszącej. Każdy 
z kotłów będzie posiadał wydajność odpo-
wiadającą 50 proc. całkowitej nominalnej 
ilości gazu koksowniczego, który będzie do-
prowadzany do bloku (maks. 21 tys. Nm3/h). 
Paliwem podstawowym dla kotłów będzie 
pochodząca z procesu technologicznego 
baterii Koksowni Radlin nadwyżka (w stosun-
ku do potrzeb technologicznych Koksowni) 
gazu koksowniczego dostarczana własną 

budowę wysokosprawnej kogeneracji wraz 
z modernizacją systemu zaopatrzenia miasta 
Bytomia w ciepło na potrzeby c.w.u. z sie-
ci ciepłowniczej”. Polega on na rozbudowie 
Ciepłowni Radzionków o układ kogenera-
cyjny oraz budowie magistrali obwodowej. 
Beneficjent otrzyma na ten cel 31,71 mln zł 
dofinansowania unijnego. Wartość całkowita 
projektu to 99,86 mln zł. Inwestycja będzie 
zrealizowana do końca 2022 r.

Źródło: Portal Funduszy Europejskich

NFOŚiGW dofinansuje z POIiŚ 
wielką inwestycję JSW KOKS SA – 
blok energetyczny opalany gazem 
koksowniczym

 220 mln zł zainwestuje śląska spółka JSW 
KOKS w energetyczne i zarazem ekologicz-
ne przedsięwzięcie – budowę bloku energe-
tycznego opalanego gazem koksowniczym. 
Projekt wesprze Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. 19 grudnia 
2018 r. podpisano umowę na dofinansowa-
nie w ramach Programu Operacyjnego Infra-
struktura i Środowisko 2014-2020.

Wsparcie finansowe w postaci preferencyj-
nej pożyczki umożliwia unijne działania 1.2 
Promowanie efektywności energetycznej 
i korzystania z odnawialnych źródeł energii 
w przedsiębiorstwach. 

Realizacja przedsięwzięcia pod nazwą „Po-
prawa efektywności energetycznej w JSW 
KOKS SA” rozpocznie się 1 marca 2019 r. 
i potrwa do 30 czerwca 2021 r. 

Projekt przewiduje budowę bloku energe-
tycznego opalanego gazem koksowniczym, 
który będzie dysponował mocą elektryczną 
ok. 28 MWe oraz wymiennika ciepłowniczego 
z mocą cieplną ok. 37 MWt. Nowo powstały 
blok ma być zlokalizowany w północno-za-
chodniej części Koksowni Radlin, w Radlinie 
przy ul. Hutniczej 1.

Obecnie powstający tam podczas produk-
cji koksu gaz koksowniczy jest oczyszcza-
ny i zużywany na potrzeby własne koksow-
ni oraz sprzedawany do Elektrociepłowni 
Marcel. Niewykorzystana nadwyżka gazu 
dotychczas była jednak spalana bezproduk-
tywnie na odpustnicy gazu. Strata ta sięgała 
nawet do 14 proc. produkcji gazu w 2016 r. 
i 9,3 proc. w 2017 r.

Ten „zbędny” gaz koksowniczy stanie się 
teraz paliwem, którym będzie opalany nowy 
blok energetyczny. Gaz jest pozyskiwany na 
terenie Koksowni Radlin w procesie suchej 
destylacji węgla kamiennego w temperaturze 
900–1100 °C – w piecu koksowniczym pozba-
wionym dostępu tlenu. „Odzyskane” paliwo 
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siecią przesyłową bezpośrednio do nowego 
bloku energetycznego. Paliwem rezerwowym 
w okresach postojów gazowych będzie olej 
opałowy w ilości zapewniającej pokrycie po-
trzeby Koksowni na ciepło technologiczne 
i grzewcze.

W ramach inwestycji JSW KOKS zostanie za-
gospodarowana nadwyżka gazu koksowni-
czego poprzez wykorzystanie jej jako paliwo 
gazowe do opalania bloku energetycznego 
wytwarzającego energię elektryczną i cie-
pło użytkowe w procesie wysokosprawnej 
kogeneracji na potrzeby własne Koksowni 
i odbiorców zewnętrznych. W tym na potrze-
by mieszkańców miasta Radlin. Istnieje duże 
prawdopodobieństwo, że dzięki produkcji 
ciepła i energii w kogeneracji spadną kosz-
ty ogrzewania oraz CWU (ciepła woda użyt-
kowa) ponoszone przez mieszkańców mia-
sta Radlin. Jednocześnie pozyskanie ciepła 
dzięki przedmiotowej inwestycji wyeliminuje 
konieczność utrzymywanie przestarzałego 
technologicznie i mało efektywnego, niespeł-
niającego obecnych standardów emisyjnych 
dotychczasowego źródła ciepła dla Radlina 
i Kopalni Węgla Kamiennego Marcel.

Jako zyski środowiskowe można wymienić 
zwiększenie efektywności energetycznej, 
które naturalnym trybem redukuje emi-
sję gazów cieplarnianych oraz innych za-
nieczyszczeń. Gaz nie będzie marnowany 
a jego przetwarzanie z pomocą przemyślanej 
technologii pomoże osiągnąć cenne wskaź-
niki środowiskowe. Ilość zaoszczędzonej 
w ten sposób energii elektrycznej wyniesie 
14 393,00 MWh/rok, a ilość zaoszczędzonej 
energii cieplnej 166 287,00 GJ/rok. Zmniej-
szenie zużycia energii końcowej spodziewa-
ne jest na poziomie 218 097,51 GJ/rok. Nato-
miast zmniejszenie zużycia energii pierwotnej 
przewidziano na poziomie 10 904,88 GJ/rok. 
Podobnie oszacowany został roczny spadek 
emisji gazów cieplarnianych – 21 827,71 Mg/
rok.

Z ciepła będą korzystać mieszkańcy Radlina, 
co może przyczynić się do systematycznego 
zmniejszania emisji CO2 – także ze względu 
na szersze i łatwiejsze podłączenia domów 
jednorodzinnych do sieci ciepłowniczych. 
W podobnym stopniu dotyczyć to może re-
dukcji emisji zanieczyszczeń przyczyniają-
cych się do powstawania smogu.

Budowa infrastruktury opalanej gazem kok-
sowniczym znajduje także swoje ważne miej-
sce w tworzeniu struktury bezpieczeństwa 
energetycznego Polski oraz przyczynia się 
do wzmocnienia krajowych zasobów energe-
tycznych.

Dodatkowym efektem realizacji inwestycji 
będzie poprawa bezpieczeństwa energetycz-

nego oraz środowiskowego wizerunku przed-
siębiorstwa.

Projekt wpisuje się w politykę wspierania 
przejścia na gospodarkę niskoemisyjną we 
wszystkich sektorach poprzez promowanie 
wykorzystania wysokosprawnej kogeneracji 
ciepła i energii elektrycznej w oparciu o za-
potrzebowanie na ciepło użytkowe.

Źródło: NFOŚiGW, ME

Stopa wolna od ryzyka w I kwartale 2019 r.

 Dla potrzeb określania wskaźnika kosztu 
zaangażowanego kapitału przyjmowanego 
do kalkulacji taryf infrastrukturalnych przed-
siębiorstw sektora gazowego, przedkłada-
nych do zatwierdzenia w I kwartale 2019 r., 
stopa wolna od ryzyka wynosi 3,212%.

Więcej w Informacji Prezesa Urzędu Regula-
cji Energetyki nr 1/2019.

Dla potrzeb określania wskaźnika kosztu za-
angażowanego kapitału przyjmowanego do 
kalkulacji taryf infrastrukturalnych przedsię-
biorstw sektora ciepłowniczego oraz ope-
ratorów systemów elektroenergetycznych, 
przedkładanych do zatwierdzenia w I kwar-
tale 2019 r., stopa wolna od ryzyka wynosi 
3,213%.

Więcej w Informacji Prezesa Urzędu Regula-
cji Energetyki nr 2/2019.

Źródło: URE

Elektrociepłownia Kalisz-Piwonice 
otrzyma dotację na budowę 
kogeneracyjnego bloku spalającego 
biomasę

 Ograniczenie smogu oraz uzyskanie przez 
Kalisz statusu efektywnego systemu ciepłow-
niczego – to główne korzyści, jakie przyniesie 
budowa kogeneracyjnego bloku biomasowe-
go w Elektrociepłowni Kalisz-Piwonice.

Inwestycja wsparta ze środków europejskich 
przez Narodowy Fundusz Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej umożliwi wyłą-
czenie z eksploatacji części przestarzałych 
urządzeń wytwórczych opalanych węglem. 
Będzie to ważny czynnik w tworzeniu sta-
bilności energetycznej w mieście i okolicy, 
a także w skali całego województwa wielko-
polskiego.

Dofinansowanie tego przedsięwzięcia przez 
NFOŚiGW ze środków Programu Operacyj-
nego Infrastruktura i Środowisko 2014-2020 
zostało potwierdzone umową podpisaną 28 
grudnia br. Nowy blok opalany paliwem bio-
masowym będzie wybudowany na terenie ka-
liskiej elektrociepłowni do końca 2021 r.
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Połączenie Enei Ciepło i Elektrociepłow-
ni Białystok sprawi, że teraz jeden podmiot 
będzie odpowiedzialny za produkcję ciepła 
i jego dystrybucję. Pozwoli to na zintegrowa-
nie systemu ciepłowniczego pod jedną roz-
poznawalną marką. To wzmocnienie pozycji 
białostockiego ciepłownictwa w kraju. Pro-
ces połączenia odbywa się wewnątrz Grupy, 
w której wspólnie działa Enea Ciepło i Elek-
trociepłownia Białystok.

Jak podkreśla Enea połączenie wpisuje się 
w dalszy rozwój segmentu ciepło w Grupie. 
Umocnienie obecności marki Enea na biało-
stockim rynku w nowej, rozszerzonej formule 
działania realizowane będzie także poprzez 
sprzedaż energii elektrycznej. 

Porozumienie Dalkii i Spółki Beskid 
Żywiec o współpracy

 4 grudnia br. w Katowicach Dalkia i miejska 
spółka Beskid Żywiec podpisały porozumie-
nie o współpracy na rzecz rozwoju zintegro-
wanych projektów w obszarach efektywności 
energetycznej, likwidacji niskiej emisji i sa-
mowystarczalności energetycznej w mieście 
Żywiec. 

W ramach planowanych przez miasto dwóch 
programów, Dalkia zaoferuje usługi i rozwią-
zania ukierunkowane na optymalizację zu-
życia energii przy zapewnieniu określonych 
wyników w zakresie efektywności energe-
tycznej. Celem współpracy jest poprawa ja-
kości życia mieszkańców. 

Miasto Żywiec jako jedno z pierwszych wpro-
wadziło monitoring jakości powietrza oraz 
system segregacji odpadów ponad wymaga-
nia ustawowe. Teraz także chce być liderem 
istotnych zmian wpływających na poprawę 
klimatu, szczególnie klimatu Kotliny Żywie-
ckiej. Chce zwiększyć tempo zmian i wpro-
wadzania nowych technologii tak, aby jak 
najszybciej zapewnić zadowolenie i komfort 
życia mieszkańców. Wprowadzania zinte-
growanych rozwiązań i nowych technologii 
w krótkim czasie wymaga szerokiej współ-
pracy tak krajowej jak i międzynarodowej.

Dalkia obiecuje, że zapewni szerokie wspar-
cie dla lokalnego partnera w procesie trans-
formacji energetycznej dostarczając know-
-how oraz innowacyjne rozwiązania dla 
poprawy efektywności energetycznej. W wal-
ce z zanieczyszczeniem powietrza na obsza-
rze regionu żywieckiego, Dalkia zaoferuje 
partnerowi doradztwo przy zmianie „miksu” 
energetycznego oraz opracowywaniu, bu-
dowie i zarządzaniu efektywnym lokalnym 
systemem energetycznym. 

Zaangażowanie na poziomie lokalnym w rea-
lizację programów na rzecz czystego powie-

Kalisz-Piwonice SA rozpoczęła działalność 
jako elektrownia o mocy 5 megawatów, 
a krótko po II wojnie światowej, w roku 1945, 
przekształcona została w elektrociepłownię. 
Obecnie – jako spółka Skarbu Państwa – 
Elektrociepłownia Kalisz-Piwonice SA należy 
w przeważającej części do grupy kapitałowej 
Energa. Zainstalowana w niej moc elektrycz-
na wynosi 8 MW, natomiast moc cieplna – 148 
MW. Elektrociepłownia ma w planach pro-
dukcję energii ekologicznej, czego ważnym 
etapem będzie budowa nowej infrastruktury.

Dofinansowany projekt przewiduje zbudo-
wanie kogeneracyjnego bloku spalającego 
biomasę o mocy ok. 11 MWe i 22 MWt na te-
renie EC Kalisz – zgodnie z przyjętą strategią 
Grupy Energa w zakresie rozwoju i utrzyma-
nia aktywów ciepłowniczych i kogeneracyj-
nych. Blok będzie korzystał z biomasowego 
paliwa drewnianego (zrębków drewnianych). 
W konsekwencji elektrociepłownia uzyska 
dodatkową zdolność wytwarzania energii 
elektrycznej w warunkach wysokosprawnej 
kogeneracji – 11,3 MWe oraz energii cieplnej 
– 21,3 MWt.

Efekt ekologiczny wynikający z uruchomie-
nia kogeneracyjnego bloku biomasowego to 
m.in. zmniejszenie zużycia energii pierwotnej 
o 127 482,51 GJ/rok. Z kolei szacowany rocz-
ny spadek emisji gazów cieplarnianych ma 
wynieść 574 410,35 tony równoważnika CO2/
rok.

Finansowe wsparcie kaliskiej inwestycji 
umożliwia I oś priorytetowa POIiŚ Zmniejsze-
nie emisyjności gospodarki, a ściślej prowa-
dzone w jej ramach działanie 1.6 Promowanie 
wykorzystywania wysokosprawnej kogene-
racji ciepła i energii elektrycznej w oparciu 
o zapotrzebowanie na ciepło użytkowe, które 
wdrażane jest przez NFOŚiGW w porozumie-
niu z Ministerstwem Energii.

Źródło: NFOŚiGW

Włączenie EC Białystok w struktury Enea 
Ciepło

 Funkcjonująca dotychczas w strukturach 
Enei Wytwarzanie Elektrociepłownia Biały-
stok z Grupy Enea została włączona do spół-
ki Enea Ciepło. Dzięki połączeniu produkcja 
i dystrybucja ciepła w Białymstoku będą funk-
cjonowały pod jedną rozpoznawalną marką. 

Początkiem modyfikacji segmentu ciepło 
Grupy Enea w stolicy województwa podla-
skiego była przeprowadzona w ubiegłym 
roku zmiana nazwy Miejskiego Przedsiębior-
stwa Energetyki Cieplnej w Białymstoku na 
Eneę Ciepło. Kolejny krok to wydzielenie ze 
struktur Enei Wytwarzanie Elektrociepłow-
ni Białystok i włączenie jej do Enei Ciepło. 
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„Trzymaj ciepło” to program o charakterze 
edukacyjnym i informacyjnym, który promuje 
działania energooszczędne i proekologiczne.

Celem projektu jest zwrócenie uwagi na fakt, 
że utrata ciepła przez nieszczelne okna czy 
źle ocieplone ściany to nie tylko niższa tem-
peratura w mieszkaniu. To także realna strata 
pieniędzy na energię cieplną, która bezpo-
wrotnie ucieka z nieszczelnych budynków 
i powoduje niepotrzebną emisję zanieczysz-
czeń do środowiska.

Organizatorem przedsięwzięcia jest Miasto 
Poznań przy współudziale spółki Veolia Ener-
gia Poznań.

W ramach programu mieszkańcy miasta 
mogą skorzystać z bezpłatnych badań termo-
wizyjnych budynków. Po ich wykonaniu, każ-
dy z uczestników programu otrzymuje raport, 
który zawiera termogram z opisem ewentual-
nych nieprawidłowości. 

„Wiedząc, w których miejscach budynki tracą 
ciepło, jego właściciel może zaplanować in-
westycję termomodernizacyjną, np. ociepla-
nie obiektu, uszczelnianie lub wymianę okien 
i drzwi, montaż rolet czy wymianę grzejni-
ków” – poinformował poznański magistrat.

Akcja „Trzymaj ciepło” jest realizowana od 
2009 roku. Do tej pory przebadano łącznie 
4,2 tys. budynków jednorodzinnych i 170 ka-
mienic.

Według organizatorów przedsięwzięcia po 
każdej edycji akcji ponad 40 proc. jej uczest-
ników decyduje się na przeprowadzenie in-
westycji termomodernizacyjnej. Większości 
z tych osób udaje się obniżyć rachunki za 
energię cieplną o 5-10 proc. rocznie. 

Nowy prezes w ZEW Kogeneracja 

 Rada nadzorcza Zespołu Elektrociepłow-
ni Wrocławskich w dniu dzisiejszym podję-
ła uchwałę o powołaniu z dniem 13 grudnia 
2018 r. i nowego prezesa zarządu spółki. 
Prezesem wrocławskiej Kogeneracji został 
Paweł Szczeszek.

Inwestycja PGE we Wrocławiu

 Komitet Inwestycyjny Grupy PGE, więk-
szościowego akcjonariusza Zespołu Elek-
trociepłowni Wrocławskich Kogeneracja, 
wydał pozytywną rekomendację dla kontynu-
acji projektu budowy Nowej Elektrociepłowni 
Czechnica. Budowa nowoczesnej jednostki 
produkcyjnej wpisuje się w Strategię Cie-
płownictwa Grupy PGE, która zakłada za-
pewnienie bezpieczeństwa energetycznego 
oraz polepszenie stanu powietrza w polskich 
miastach. 

trza w polskich miastach jest kluczowe dla 
osiągnięcia wymiernych efektów w najbliż-
szym czasie. 

Władze Żywca planują wprowadzić przygoto-
waną we współpracy ze spółką Beskid oraz 
firmą KD&D Investment Advisory koncep-
cję Żywiecka Kotlina Zielonych Technologii, 
której istotnym elementem ma być Program 
Likwidacji Niskiej Emisji i Samowystarczal-
ności Energetycznej oparty na działaniach 
na rzecz zmniejszenia szkodliwych emisji 
i ochrony klimatu. Program ma na celu zmia-
nę wizerunku miasta, sposobu i poziomu ży-
cia mieszkańców oraz skok technologiczny 
regionu. Program Likwidacji Niskiej Emisji 
i Samowystarczalności Energetycznej zakła-
da wprowadzenie w krótkim terminie zmian 
w lokalnej polityce energetycznej i emisyjnej, 
zgodnie z założeniami konferencji w Paryżu 
COP21. 

Współpraca Enei z Uniwersytetem 
Morskim

 Energa podpisała porozumienie z Uniwer-
sytetem Morskim, dzięki któremu studen-
ci tej uczelni mogą liczyć na staże i zajęcia 
warsztatowe, a dla najlepszych oferty pracy 
w spółkach Grupy. 

Studenci I oraz II stopnia studiów dziennych 
Uniwersytetu Morskiego, a także osoby, które 
uczą się tutaj zaocznie, będą mieli teraz moż-
liwość płynnej współpracy z Grupą Energa 
już w trakcie nauki.

Najlepsi studenci będą mogli zdobywać wie-
dzę i umiejętności we wszystkich spółkach 
Grupy. Porozumienie obejmuje zajęcia war-
sztatowe i szkoleniowe prowadzone przez 
pracowników spółek Energa. W spółkach 
odbywać się mają staże zawodowe, a najlep-
si studenci będą realizować swoje projekty 
i prace dyplomowe pod okiem fachowców 
z Energi. Swoje drzwi dla młodych otworzą 
też laboratoria Centrum Badawczo - Rozwo-
jowego im. M. Faradaya.

Spółka wyraża nadzieję, że na wydziałach 
uczelni, m.in. na Wydziale Elektrycznym, 
będą kształcić się studenci, którzy w przy-
szłości wypełnią lukę pokoleniową w zawo-
dach, które są jej bardzo potrzebne. Obszar 
kształcenia przyszłych kadr, które mogą zasi-
lić stanowiska w grupie kapitałowej, jest duży.

Bezpłatne badania termowizyjne ponad 
800 budynków w Poznaniu 

 PAP (12.12): 799 domów jednorodzinnych 
i 30 kamienic zostanie bezpłatnie przebada-
nych kamerą termowizyjną podczas organi-
zowanej w Poznaniu po raz 10. akcji „Trzymaj 
ciepło”. Ruszył nabór chętnych do badań. 

AKTUALNOŚCI
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Nowa forma rozliczania zużycia energii 
w Fortum

 Fortum oferuje klientom, zamiast po-
wszechnie stosowanych prognoz i harmono-
gramów płatności, możliwość „Rozliczanie 
na żądanie”. Według spółki ten sposób roz-
liczenia zużycia energii elektrycznej pozwala 
klientom na pełną kontrolę nad fakturami za 
energię elektryczną. 

Dzięki tej usłudze klienci płacą tylko za ener-
gię, którą zużyją w danym okresie, dzięki 
czemu można zapomnieć o niedokładnych 
prognozach czy harmonogramach płatności. 
Dodatkowo, wybór terminu płatności faktury 
za energię elektryczną, należy do klientów. 

W ramach usługi odczyty przyjmowane będą 
telefonicznie przez konsultantów, którzy po-
trafią poinstruować użytkownika jak prawid-
łowo odczytać stan licznika, ale również na 
bieżąco będą w stanie zweryfikować popraw-
ność odczytu i zapobiec potencjalnym po-
myłkom w odczytaniu stanu, które mogłyby 
skutkować zawyżoną wysokością rachunku.

Z oferty mogą skorzystać klienci Fortum po-
siadający umowy kompleksowe. Jej koszt to 
4,99 zł brutto miesięcznie.

Nowa sieć ciepłownicza na Maślicach 
coraz bliżej

 W ciągu najbliższych dwóch tygodni Fortum 
planuje zakończyć prace przy budowie nowej 
sieci ciepłowniczej na Wrocławskie osiedla 
Pilczyce i Maślice. Dzięki inwestycji, w ciągu 
najbliższych trzech lat spółka zasili nową sie-
cią co najmniej 1000 wrocławskich mieszkań 
i ogrzeje ponad 3000 mieszkańców Wrocławia.

Realizowana inwestycja pozwoli na dosta-
wę ciepła do mieszkań w nowych budyn-
kach oraz tych, które są obecnie ogrzewa-
ne z kotłowni lokalnych. Jeżeli nie pojawią 
się nieprzewidziane okoliczności, ciepło do 
pierwszych odbiorców powinno popłynąć już 
w połowie grudnia.

Inwestycja zmierza ku końcowi, wszystkie 
prace odbywają się zgodnie z harmonogra-
mem. Zakończono już prace montażowe na 
odcinku od Stadionu Miejskiego do ul. Rę-
dzińskiej, w tym pod ulicami: Królewiecką, 
Maślicką i Rędzińską. W tej chwili prowadzo-
ne są prace między ul. Rędzińską i terenem 
należącym do jednego z deweloperów oraz 
na ostatnim odcinku wzdłuż ulicy Śliwowej. 

Budowa 2 km nowej sieci ciepłowniczej na 
wrocławskie osiedla Pilczyce i Maślice to ko-
lejna duża inwestycja Fortum w stolicy Dol-
nego Śląska. W 2018 r. na nowe przyłączenia 
i rozwój infrastruktury firma przeznaczyła re-
kordową kwotę 65 mln zł.

Źródło: FORTUM

Rekomendacja jest następstwem decyzji 
podjętej przez Grupę PGE w kwietniu 2018 
roku o przystąpieniu do przeprowadzenia 
studium wykonalności dla dwóch wariantów 
technicznych, mających zastąpić infrastruk-
turę obecnej elektrociepłowni. Rekomenda-
cja dotyczy wyboru jednego z nich – podjęto 
decyzję, że będzie to blok gazowo-parowy 
wraz z kotłownią szczytowo-rezerwową. Cał-
kowita moc cieplna elektrociepłowni wzroś-
nie z obecnych 247 do ok. 320 MWt, a moc 
elektryczna ze 100 do ok. 170 MWe. 

Projekt „Nowa EC Czechnica” w Siechnicach 
to kolejny krok w realizacji Strategii Ciepłow-
nictwa Grupy PGE, lidera rynku ciepła w Pol-
sce, który pragnie stać się również liderem 
zmian środowiskowych w sektorze energe-
tycznym. „Nowa EC Czechnica” jest także 
przykładem realizacji założenia dywersyfika-
cji miksu paliwowego Grupy PGE.

Zakres zaplanowanych w najbliższym czasie 
prac obejmie rozpoczęcie procesu wyboru 
w trybie konkurencyjnym generalnego reali-
zatora inwestycji, jak również wykonawców 
zadań projektowych i inwestycyjnych zwią-
zanych z budową nowych jednostek wytwór-
czych, m.in. linii wyprowadzenia mocy oraz 
przygotowania terenu pod budowę bloku. 

Nowoczesna jednostka zasilana paliwem 
niskoemisyjnym – gazem systemowym – 
zastąpi funkcjonującą obecnie jednostkę 
węglową, która zaopatruje w ciepło południo-
wo-wschodnią część Wrocławia, jak również, 
poprzez sieć lokalną, odbiorców w Siechni-
cach i Świętej Katarzynie. Dzięki nowej inwe-
stycji mieszkańcy aglomeracji wrocławskiej 
będą mogli oddychać czystszym powietrzem. 
Wstępny harmonogram budowy nowego blo-
ku gazowo-parowego zakłada zakończenie 
inwestycji w 2023 roku.

Inwestycja w Siechnicach to jeden z kluczo-
wych projektów PGE Energia Ciepła, który 
potwierdza, jak ważne jest dzisiaj rozwijanie 
ciepła sieciowego. Nowa Czechnica będzie 
elektrociepłownią nowoczesną i przyjazną 
środowisku. To nasze wsparcie mieszkańców 
w walce o czyste powietrze.

Nowa EC Czechnica, która powstanie na te-
renie byłej huty w Siechnicach to kolejna pro-
ekologiczna inwestycja Kogeneracji. Przed 
trzema laty w Elektrociepłowni Wrocław 
z sukcesem zostały zrealizowane projekty 
instalacji odsiarczania i odazotowania spalin, 
pozwalające na spełnienie norm środowisko-
wych IED oraz znacznie poprawiające jakość 
powietrza we Wrocławiu.

AKTUALNOŚCI
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PGE Energia Ciepła i krakowski MPEC 
zlikwidują ponad 4 tys. piecyków 
gazowych w mieszkaniach Spółdzielni 
Mieszkaniowej Ugorek

 Krakowska Elektrociepłownia PGE Energia 
Ciepła, MPEC Kraków i Spółdzielnia Miesz-
kaniowa Ugorek podpisały kompleksową 
umowę w ramach realizacji programu „Ciepła 
woda bez piecyka”. Dzięki umowie, w ciągu 
najbliższych kilku lat z blisko 60 budynków 
spółdzielni, zamieszkałych przez około 7500 
osób, znikną 4255 piecyki gazowe.

„Ciepła woda bez piecyka” to jeden z najbar-
dziej dynamicznych programów, służący po-
prawie bezpieczeństwa i podnoszeniu kom-
fortu życia mieszkańców Krakowa. Program 
jest realizowany od 2004 r. przez Miejskie 
Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej w Kra-
kowie, Krakowską Elektrociepłownię PGE 
Energia Ciepła oraz CEZ Skawina. W ciągu 
15 lat trwania Programu w 811 blokach miesz-
kalnych blisko 35 tys. piecyków gazowych 
zastąpiono instalacją centralnej ciepłej wody. 
Podpisana dzisiaj umowa kompleksowa, czy-
li obejmująca wszystkie budynki należące do 
Spółdzielni Mieszkaniowej Ugorek, pozwoli 
na likwidację ponad 4 tys. kolejnych piecy-
ków gazowych.

Jest to już siedemnasta krakowska spółdziel-
nia, która zdecydowała się na kompleksowe 
zastąpienie niebezpiecznych dla życia i zdro-
wia piecyków gazowych, komfortem ciepłej 
wody z miejskiej sieci ciepłowniczej.

Korzystający z programu „Ciepła woda bez 
piecyka” mieszkańcy otrzymują od PGE 
Energia Ciepła dofinansowanie przeznaczo-
ne na wykonanie instalacji wewnątrz budyn-
ku, a sfinansowany przez MPEC indywidu-
alny węzeł cieplny, który eliminuje piecyki 
gazowe, zasilany jest przez cały rok ciepłem 
z miejskiej sieci.

Przyłączenia do miejskiej sieci ciepłowni-
czej oraz centralnej, ciepłej wody wpisują 
się w rządowy program „Czyste powietrze”, 
który wspiera działania na rzecz walki z niską 
emisją, jedną z głównych przyczyn smogu, 
co w Krakowie ma szczególnie znaczenie. 
Z ciepłej wody podgrzewanej z miejskiej sieci 
korzystają już w całości lub częściowo miesz-
kańcy 16 krakowskich spółdzielni mieszka-
niowych, które podpisały umowy komplek-
sowe i sukcesywnie likwidują piecyki gazowe 
w swoich budynkach.

Piecyki zostały zlikwidowane również w dzie-
siątkach instytucji, szkołach, przedszkolach 
czy placówkach kultury. Największą zaletą 
centralnej ciepłej wody jest podgrzewanie 
jej poza mieszkaniem. Całkowicie likwiduje 
to ryzyko zatruciem tlenkiem węgla, które 

występuje w przypadku użytkowania piecy-
ka gazowego. MPEC i PGE Energia Ciepła 
w programie „Ciepła woda bez piecyka” do-
finansowują realizacje projektów poprzez do-
stawę węzła cieplnego i współfinansowanie 
wykonania instalacji wewnętrznej.

Źródło: PGE ENERGIA CIEPŁA S.A.

Trwa sprawdzanie szczelności sieci 
ciepłowniczej w Częstochowie

 Fortum rozpoczęło barwienie wody, w celu 
sprawdzenia szczelności sieci ciepłowniczej 
w Częstochowie. Procedury mają na celu wy-
krycie ewentualnych usterek lub wycieków 
wymienników ciepła. Od 12 grudnia przez kil-
ka kolejnych dni do wody w sieci będzie do-
dawany zielony barwnik – fluoresceina. Sub-
stancja jest bezpieczna zarówno dla ludzi, jak 
i instalacji.

Metoda weryfikacji szczelności sieci jest 
bardzo prosta. Jeśli kolor wody z kranu się 
nie zmieni, to znak, że sieć jest szczelna, 
a wymiennik ciepła odpowiedzialny za jej 
podgrzanie działa poprawnie. W prawidłowo 
funkcjonującym węźle barwiona na zielono 
sieciowa woda grzewcza nie powinna mie-
szać się z wodą w instalacji wewnętrznej bu-
dynku. Celem operacji jest zminimalizowanie 
ryzyka potencjalnych awarii i zagwarantowa-
nie mieszkańcom pewnych i bezpiecznych 
dostaw ciepła i wody. Stąd decyzja o kontroli 
szczelności sieci.

Jeśli po odkręceniu kranu pojawi się woda 
zabarwiona na zielono, może to oznaczać, 
że uszkodzony jest wymiennik ciepła, a woda 
z sieci ciepłowniczej przedostaje się do we-
wnętrznej instalacji budynku. Wówczas nale-
ży powiadomić służby Fortum, dzwoniąc pod 
bezpłatny numer 993. Mimo iż substancja 
barwiąca wodę jest bezpieczna nie powinni-
śmy korzystać z zabarwionej wody.

Źródło: FORTUM

Mniej tlenku azotu nad Skierniewicami 

 W dniu 12 grudnia 2018 r. Energetyka Ciep-
lna Sp. Z o.o. w Skierniewicach wraz z firmą 
I4TECH Sp. z o.o. z Chorzowa zaprezentowa-
ła działającą instalację oraz osiągnięte przez 
nią wyniki pracy na spotkaniu branżowym 
przedstawicieli ciepłownictwa z kilkunastu 
miast w Polsce. Zadanie budowy instalacji 
odazotowania spalin na kotłach wodnych 
rusztowych jest o tyle trudne, że nie ma na 
rynku krajowym i europejskim gotowych 
rozwiązań technologicznych, które można 
wprost adoptować do potrzeb takich kotłów. 
Zaprojektowane i wykonane, przez firmą 
I4Tech, na kotle WR10, rozwiązanie o nazwie 
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„ROBOT EMISYJNY deNOX” jest jednym 
z niewielu w Polsce i Europie rozwiązań dzia-
łających na kotłach typu WR – potwierdzo-
nych badaniami i wynikami. Obecnie ukoń-
czono Etap II całej inwestycji, który zakończył 
się sukcesem i został przyjęty do eksploatacji 
a jednocześnie umożliwił, firmie wykonaw-
czej, przystąpienie do realizacji ostatniego 
etapu czyli zabudowy instalacji odazotowa-
nia na dwóch kotłach WR 25. Wykonana in-
stalacja jest instalacją SNCR i pracuje w try-
bie automatycznym z uwzględnieniem zmian 
mocy kotła i temperatury spalin pod pełną 
kontrolą emisji NOx z regulowanego kotła. 
Spotkanie cieszyło się ogromnym zaintereso-
waniem firm ciepłowniczych z całego kraju, 
swój udział w prezentacji zgłosiły takie firmy 
jak: MPEC Leszno, Przedsiębiorstwo Energe-
tyczne w Siedlcach, OPEC Grudziądz, PGNiG 
Termika, Radpec Radom, PEC Suwałki, PEC 
Ciechanów, MPEC Tarnów, Węglokoks Ener-
gia, MZEC Koło, ZGC Tomaszów czy MPEC 
Włocławek. W spotkaniu uczestniczył rów-
nież Prezydent Miasta Skierniewice.

Źródło: informacja prasowa EC

Ciepło z biomasy.
Pięć projektów z dofinansowaniami

 Niemal 25 mln zł za pośrednictwem 
NFOŚiGW zostanie przekazane w formie 
dotacji i pożyczki na budowę instalacji wy-
korzystujących biomasę do produkcji energii 
w pięciu miejscowościach w całej Polsce.

Projekty, które otrzymają w sumie 18 mln zł 
z UE będą realizowane w Zambrowie, Nowym 
Sączu, Działdowie i Krośnie.

Zambrowskie Ciepłownictwo i Wodociągi 
otrzyma z NFOŚiGW dofinansowanie na mo-
dernizację miejskiej ciepłowni, która do pro-
dukcji ciepła ma wykorzystywać biomasę. 
Przedsięwzięcie potrwa do końca 2020 r. 28 
tys. MWht/rok energii cieplnej będzie wyko-
rzystywane na zurbanizowanym obszarze 
Zambrowa.

Budowy kotła na biomasę o nominalnej mocy 
7 MW podejmie się także Miejskie Przedsię-
biorstwo Energetyki Cieplnej w Nowym Są-
czu. Zaplanowano tam budowę kotła wod-
nego z rusztem ruchomym. Kocioł będzie 
opalany biomasą drzewną, a planowany efekt 
ekologiczny to roczny spadek emisji gazów 
cieplarnianych o 9,3 ton CO2/rok. Produkcja 
energii cieplnej z nowych mocy wytwórczych 
instalacji wykorzystujących OZE wyniesie 
niemal 25 tys. MWht/rok. Inwestycja powsta-
nie do końca 2020 r.

Do końca stycznia 2022 r. ma zakończyć 
się modernizacja systemu ciepłowniczego 
Działdowa. Powstanie tam ciepłownia bazu-

jącej na produkcji energii cieplnej z bioma-
sy. Ciepłownia oparta na konstrukcji kotła 
opalanego biomasą ma posiadać moc 5,1 
MW, a produkcja energii cieplnej z nowych 
mocy wytwórczych instalacji wykorzystują-
cych OZE wyniesie ponad 19,8 tys. MWth/
rok. Dzięki temu około 70 proc. energii pro-
dukowanej w całym systemie ciepłowniczym 
w Działdowie będzie pochodzić z ciepłowni 
biomasowej.

Miejskie Przedsiębiorstwo Gospodarki Ko-
munalnej – Krośnieński Holding Komunal-
ny przeprowadzi budowę kotła na biomasę 
w elektrociepłowni „Łężańska”. Kocioł wod-
ny opalany biomasą o mocy 7 MW zostanie 
„wpięty” do już istniejącego systemu, co 
umożliwi zarówno jego samodzielną pracę, 
jak i działanie wraz z kotłem węglowym. Pla-
nowana produkcja energii cieplnej z nowej 
instalacji ma osiągnąć poziom 25 tys. MWht/
rok. Warto wspomnieć, że gmina Krosno wy-
mieniona jest w Programie Ochrony Powie-
trza jako obszar szczególnie dotknięty zjawi-
skiem zanieczyszczonego powietrza.

Kogeneracja z pożyczką

Inwestycję w postaci budowy instalacji wy-
sokosprawnej kogeneracji opalanej bioma-
są przeprowadzi Zakład Energetyki Cieplnej 
w Pieszycach, który w Dzierżoniowie planuje 
wybudowanie kompletnego bloku kogenera-
cyjnego: nowego kotła opalanego biomasą 
o mocy 6,05 MW oraz turbozespołu pracują-
cego w technologii ORC o mocy elektrycznej 
1,003 MW i mocy cieplnej 4,150 MW. Prace 
mają potrwać do końca 2019 r.

Źródło: NFOŚiGW
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Konferencje Regionalne „Aktualne problemy 
funkcjonowania ciepłownictwa”

 Tradycyjnie w grudniu Izba zorganizowała 
cykl konferencji regionalnych połączonych ze 
spotkaniami wigilijnymi.

Program merytoryczny konferencji obejmo-
wał:

 • Prezentację nt. „PGE Energia Ciepła – 
nowe obszary działania” przedstawili 
przedstawiciele PGE Energia Ciepła S.A.;

 • Prezentację nt. „Przykłady instalacji 
oczyszczania spalin dla źródeł różnej wiel-
kości – casestudies” przedstawił Maciej 
Napieralski – Menadżer Branży Energe-
tyka i Ciepłownictwo, INSTAL-FILTER SA 
Kościan;

 • Prezentację nt. „Kolejny etap rozwoju 
Spółki Metrolog – oferta dla sektora cie-
płowniczego wsparta potencjałem Grupy 
CEZ” przedstawili Członkowie Zarządu 
Metrolog Sp. z o.o. Czarnków;

 • Prezentację nt. „Pulpit Menadżera dla 
branży ciepłowniczej. Narzędzia graficz-
nej analizy danych w Zintegrowanym Sy-
stemie Informatycznym ZSI UNISOFT” 
przedstawili przedstawiciele Unisoft Sp. 
z o.o. Gdynia;

 • Referat nt. „Program KAPE dla Ciepłowni-
ctwa Systemowego – Krajowy Integrator 
Przedsięwzięć Inwestycyjnych w Przedsię-
biorstwach Energetyki Cieplnej” przedsta-
wili przedstawiciele KAPE SA.;

 • Referat nt. „Otoczenie prawne ciepłow-
nictwa systemowego na przełomie 2018 
i 2019 roku. Działanie IGCP na rzecz sek-
tora ciepłowniczego” przedstawili: Jacek 
Szymczak – Prezes Zarządu i Bogusław 
Regulski – Wiceprezes Zarządu, IGCP.

 Tegoroczne spotkanie Wigilijne członków 
Północno-Zachodniego Oddziału Regional-
nego IGCP odbyło się 6 grudnia w Sopocie. 
W konferencji uczestniczyło 56 przedstawi-
cieli członków IGCP z terenu Oddziału.

Rozpoczęło się Konferencją regionalną po-
święconą aktualnym problemom ciepłowni-
ctwa. 

Inauguracyjną prezentację „Urządzenia 
i technologie INFRACORR dla ciepłowni-
ctwa” wygłosił współgospodarz spotkania 
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prezes zarządu firmy INFRACORR pan Zbi-
gniew Borkowski. Opowiedział o ofercie dla 
ciepłownictwa z perspektywy 35 lat działal-
ności, bo właśnie w tym roku firma obchodzi 
ten zaszczytny Jubileusz. 

Z każdą kolejną chwilą stawało się coraz bar-
dziej merytorycznie. Nowe obszary działania 
dla ciepłownictwa zaprezentował pan Ma-
riusz Dziura z PGE Energia Ciepła, przykła-
dy instalacji oczyszczania spalin dla źródeł 
różnej wielkości zaprezentował pan Maciej 
Napieralski z INSTAL-FILTER z Kościanu, 
natomiast ofertę Metrologa już razem z Gru-
pą CEZ przedstawili panowie Lech Wojcie-
szyński i Marek Duda, natomiast o pulpicie 
menadżera, czyli zintegrowanym systemie 
informatycznym UNISOFT opowiedział pan 
Wojciech Stefaniak. 

W drugiej części spotkania prezes zarządu 
KAPE panowie Zbigniew Szpak oraz Michał 
Paluczyk opowiedzieli o projekcie krajowe-
go integratora przedsięwzięć inwestycyjnych 
w pec-ach. A na zakończenie prezesi zarządu 
IGCP panowie Jacek Szymczak i Bogusław 
Regulski podsumowali otoczenie prawne cie-
płownictwa systemowego na przełomie lat 
2018 i 2019 oraz zrelacjonowali najważniejsze 
działania Izby na rzecz sektora ciepłownicze-
go. 

Konferencję zwieńczyła Kolacja Wigilijna, 
w której udział wzięło blisko 60 przedstawi-
cieli przedsiębiorstw ciepłowniczych i part-
nerów, a także której gościem był wieloletni 
Przewodniczący Rady IGCP pan Aleksander 
Wellenger. 

Nazajutrz odbyła się Rada Oddziału Regio-
nalnego, na której również podsumowano 
rok działalności, a także omówiono najważ-
niejsze problemy środowiska i zaplanowano 
względem nich konkretne działania. Spotka-
nie miał bardzo uroczysty, ale i jednocześnie 
wysoce merytoryczny charakter. 
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 W dniach 10-11 grudnia 2018 roku w Hotelu 
Robert’s Port w Starych Sadach k/Mikołajek 
odbyła się Konferencja dla Regionalnego Od-
działu Północno-Wschodniego IGCP.

Konferencja została zorganizowana wspólnie 
z MEC Mrągowo.

W konferencji uczestniczyły 54 osoby – 
przedstawiciele przedsiębiorstw członków 
Izby Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie 
z RO Północno-Wschodniego, partnerów 
IGCP oraz firm współpracujących z ciepłow-
nictwem. 

To tradycyjne wydarzenie obejmowało część 
merytoryczną, w trakcie której przedstawione 
zostały najważniejsze problemy obecnie nur-
tujące przedsiębiorstwa ciepłownicze.

Konferencję otworzył Zbigniew Kaszałowicz – 
Dyrektor MEC Sp. z o.o. Mrągowie referatem 
„System ciepłowniczy Mrągowa. Perspekty-
wy rozwoju”.

Wieczorem uczestnicy konferencji wzięli 
udział w uroczystej kolacji wigilijnej.

W drugim dniu Konferencji odbyło się posie-
dzenie Rady Oddziału, które omówiło działal-
ność Izby w regionie w 2018 r. Dyskutowano 
też nad propozycjami działań w 2019 r.

Podziękowanie za wieloletnią pracę na stanowisku prezesa
Panu Andrzejowi Palce – Prezesowi MPEC „GIGA” w Augustowie

Prezes
MEC Mrągowo
Zbigniew Kaszałowicz

Stare Sady
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 W dniach 13-14 grudnia 2018 roku w Hotelu 
Arche w Częstochowie odbyła się Konferen-
cja dla Regionalnego Oddziału Południowo-
-Zachodniego IGCP.

Konferencja została zorganizowana wspólnie 
z Fortum Power and Heat Polska.

W konferencji uczestniczyły 43 osoby – 
przedstawiciele przedsiębiorstw członków 
Izby Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie 
z RO Południowo-Zachodniego, partnerów 
IGCP oraz firm współpracujących z ciepłow-
nictwem. 

Konferencję otworzyła prezentacja Andrze-
ja Żyły – przedstawiciela Fortum Power and 
Heat Polska nt. „Elektrociepłownia Fortum 
w Częstochowie – w stronę niskoemisyjnej 
przyszłości”. 

Ponadto podczas spotkania Zarząd IGCP 
przedstawił działania IGCP na rzecz sektora 
ciepłowniczego oraz otoczenie prawne cie-
płownictwa systemowego na przełomie 2018 
i 2019 roku.

Konferencja zakończyła się tradycyjnie kola-
cją opłatkową. 

Po konferencji w dniu 14.12.2018 odbyło się 
posiedzenie Rady Oddziału Regionalnego 
Południowo-Zachodniego IGCP.

 W dniach 17-18 grudnia 2018 roku w Hotelu 
Słoneczny Zdrój w Busku-Zdroju odbyła się 
Konferencja dla Regionalnego Oddziału Po-
łudniowo-Wschodniego IGCP.

Konferencja została zorganizowana wspólnie 
z KZC „Ponidzie” Busko-Zdrój.

W konferencji uczestniczyło 58 osób – przed-
stawicieli przedsiębiorstw członków Izby Go-
spodarczej Ciepłownictwo Polskie z RO Połu-
dniowo-Wschodniego, partnerów IGCP oraz 
firm współpracujących z ciepłownictwem. 

Otwarcia konferencji dokonali: 
• Jacek Szymczak – Prezes Zarządu IGCP,
• Michał Maroński – Przewodniczący Zarzą-

du KZC „Ponidzie” Busko-Zdrój.

Panowie Prezesi Jacek Szymczak i Bogusław 
Regulski wręczyli Panu Krzysztofowi Rodako-
wi – Prezesowi MPEC Tarnów Laur Zasłużony 
dla Ciepłownictwa przyznany przez Kapitułę 
Laurów.

Gościem konferencji był Waldemar Sikora – 
Burmistrz Miasta i Gminy Busko-Zdrój, który 
objął konferencję Honorowym Patronatem.

Konferencja rozpoczęła się prezentacją, któ-
rą przedstawił Przewodniczący zarządu KZC 
„Ponidzie” Busko-Zdrój Michał Maroński pt. 
„Kierunki modernizacji ciepłownictwa na 
przykładzie KZC „Ponidzie”

Wieczorem uczestnicy konferencji wzięli 
udział w uroczystej kolacji wigilijnej.

Przed konferencją w dniu 17.12.2018 odbyło 
się posiedzenie Rady Oddziału Regionalnego 
Południowo-Wschodniego IGCP poświęcone 
ocenie realizacji zadań w 2018 roku i planom 
na 2019 rok.

Busko-Zdrój otwarcie Konferencji
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Busko-Zdrój

Laur Ciepłownictwa dla Krzysztofa Rodaka
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